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Næste akt for 
Bryggens operastjerne

Bryggens operadiva Sine 
Bundgaard, der er aktuel i 
Den Glade Enke 2.0, gør klar 
til at skrue ned for operaen 
og op for livet efter 25 år på 
de store scener

Bryggen raser over 
bibliotekslukning

Med demonstrationer, fæl-
lessang, underskrifter og 
læserbrevstorm kæmper 
Bryggen for at bevare sit 
folkebibliotek

Nyt vinterbad rykker 
nærmere

Et overvældende flertal i 
Vinterbad Bryggen har stemt 
ja til at gå videre med bygge-
planerne for nyt vinterbader-
anlæg. Byggeriet kan starte 
næste sommer
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TONER I KUNST
Kunst og musik fra Færøerne

Forurening under Fælledby 
får prisen for ny folkeskole til 
at stige.

Forurening fordyrer folkeskole i Fælledby med 50 millioner
Prisen for den nye skole i Fælledby stiger med op til 50 millioner kroner, fordi den skal bygges på forurenet jord. 
Kommunen risikerer at hænge på regningen, fordi forvaltningen missede forhandlingsfrist med Fælledby P/S

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Jan Henningsen
redaktion@bryggebladet.dk

En ny skole i Fælledby er 
allerede ramt af forsinkel-
ser, og nu stiger prisen 
også. Byggeriet skønnes 
at kunne blive mellem 40-
50 millioner kroner dyrere; 
penge der helt eller delvis 
skal findes i kommune-
kassen. Det fremgår af et 

internt notat fra Økonomi-
forvaltningen, som Brygge-
bladet har set. 

Jorden er giftig
Som de fleste efterhånden 
nok er bekendt med, bli-
ver Fælledby bygget oven 
på en gammel losseplads 
på Amager Fælled. Jorden 
under byggefeltet er derfor 
fyldt med forskellig gift og 

gas, der gør, at de fleste 
byggerier i bydelen kræ-
ver forskellige afværgefor-
anstaltninger. Det gælder 
også for den 18.300 kva-
dratmeter store skole. 

opsivende forurening
Ifølge Økonomiforvalt-
ningen vil skolebyggeriet 
blandt andet kræve “funde-
ring, herunder pælefunde-

ring og terrændæk inklusiv 
ammunitionssøgning” og 
“afværgeforanstaltninger 
i forhold til sikring af in-
deklima for opsivende for-
urening”. Derudover skal 
skolen monitoreres for op-
sivende forurenede stoffer 
de første 6 år efter afleve-
ring af skolen. 

Det er disse tiltag, der 
forventes at få prisen til at 
stige betragteligt. “Med 
det nuværende videns-
grundlag er de funderings- 
og miljømæssige omkost-
ninger foreløbig vurderet 
til 40-50 mio. kr. inkl. risi-
kotillæg (...) Økonomien 
vil blive kvalificeret yder-
ligere i løbet af den kom-
mende projektering”, skri-
ver forvaltningen i notatet. 

overskedet deadline
Og den regning kan kom-
munen ende med selv at 
hænge på. Købsaftalen 
mellem Fælledby P/S og 
Københavns Kommune 

vedrørende Fælledby skole 
indeholder ellers bestem-
melser om, at prisstignin-
ger relateret til jordfor-
urening og fundering kan 
deles mellem kommunen 
og Fælledby P/S. Men den 
mulighed risikerer kom-
munen nu at miste.

For fristen for at gen-
nemføre de nødvendige 
tekniske undersøgelser og 
fremsætte krav om omkost-
ningsdeling er allerede ud-
løbet. Kommunen nåede 
ikke at få lavet de nødvendi-
ge rapporter, fordi skolens 
præcise placering ikke var 
fastlagt i tide.

Derfor forhandler kom-
munen nu bag lukkede 
døre med Fælledby P/S 
om at få fristen forlænget 
og dermed holde liv i mu-
ligheden for at kræve, at 
grundsælgeren er med til 
at betale.

Ifølge mediet Dagens 
Byggeri er skolebyggeriet 
estimeret til at koste 550 
millioner kroner. Brygge-
bladet har spurgt økonomi-
forvaltningen, om dette be-
løb er korrekt, og hvorvidt 
prisstigningen på grund af 
afværgeforanstaltninger er 
inkluderet i denne pris eller 
skal lægges til. På grund af 

påskeferien har det ikke 
været muligt at få et svar 
inden avisens deadline.

Kæmpeskole
Skolen i Fælledby bliver 
18.300 kvadratmeter stor 
og kommer til at huse 1.400 
elever og cirka 160 ansatte. 
Den skulle oprindeligt 
have stået færdig allerede 
i 2027, men har været ramt 
af flere forsinkelser. Stør-
relsen og typen af bygge-
riet, skærpede bæredygtig-
hedskrav, komplikationer i 
form af blandt andet forure-
net jord samt retssager om 
byudviklingen på Amager 
Fælled har gjort, at skolen 
nu tidligst forventes at stå 
klar i maj 2031. Den bliver 
tegnet af C.F. Møller Ar-
chitects, der også stod bag 
udskolingen på Skolen på 
Islands Brygge.
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Underskriftstorm mod lukning af biblioteket
Næsten 1.400 personer har støttet en underskriftindsamling mod lukningen 
af Islands Brygges bibliotek
Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Udsigterne til at miste det 
lokale bibliotek i Njalsgade 
har bragt sindene i kog hos 
mange bryggeboer. Nyhe-
den om den planlagte luk-
ning blev mødt med lange, 
harmdirrende kommentar-
spor på Facebook; Bryg-
gebladet har modtaget re-
kordmange læserbreve om 
et enkeltstående emne, og 
en underskriftindsamling 
mod planerne har fået tæt 
ved 1.400 støtter på under 
tre uger. Det er flere under-
skrifter end, hvad en tilsva-
rende indsamling mod en 
cykel- og gangbro mellem 
Islands Brygge og Enghave 
Brygge fik på adskillige må-
neder. 

Kulturfattigt og 
visionsforladt
Størstedelen af underskrif-
terne er anonyme, og det 
er muligt at skrive under 
flere gange. Det er derfor 
vanskeligt at udlede noget 
præcist af underskriftind-
samlingens resultater. Men 
de kommentarer, som en 
del af underskriverne har 
tilføjet, giver det indtryk, at 
mange vil opleve det som et 
stort tab for bydelen at mi-
ste biblioteket. 

- Det er ekstremt kul-
turfattigt og visionsforladt 
at ville lukke et bibliotek. 
Biblioteket er et helt cen-
tralt mødested i et lokal-
samfund. Biblioteket er et 
åndehul i en travl hverdag. 
Biblioteket giver ikke kun 
adgang til at få udvidet sin 
videnshorisont, men også 
at få fremdyrket nysgerrig-
hed. Biblioteket kunne også 

videreudvikles i stedet til 
en kulturel instans, som løf-
ter andre velfærdsopgaver, 
skriver Nicole Thualagant

Unge og ældre
Særligt børnefamilier 
er stærkt repræsenteret 
blandt underskriverne, 
hvor der gennemgående 
bliver lagt stor vægt på bib-
liotekets dannende rolle for 
børn i alle aldre.

- Det er vel at mærke bør-
nene - og disses familier og 
institutioner - der frekven-
terer biblioteket. Og med 
tanke på, hvad der ellers 
spares væk fra de yngste, så 
er ideen om at frarøve dem 
adgangen til det sted, hvor 
fundamentet for deres dan-
nelse, fællesskab, læring, 
nysgerrighed, opdagelse, 
og udvikling (osv.!!!) kan 
skabes, en svigefuld ide fra 
endnu nogle voksne, der 

åbenlyst er komplet ligegla-
de med deres perspektiv, 
skriver Rikke Kruse

Forsamlingshus
Flere underskrivere frem-
hæver bibliotekets funktion 
som lokalt samlingspunkt 
og som et vigtigt element 
til at styrke sammenhængs-
kraften i bydelen.

- Lokale biblioteker er 
hjertet i vores lokalsam-
fund! De giver alle adgang 
til viden, inspirerer til læ-
ring og styrker fællesska-
bet. Her kan både børn og 
voksne udforske nye verde-
ner gennem bøger, arran-
gementer og samvær – en 
åben dør for alle, som en 
del af det fællesskab og den 
lige adgang, vi værner om i 
vores danske samfundsmo-
del. Ved at bevare vores bib-
lioteker sikrer vi et levende 
og inkluderende mødested 

for alle, skriver Gazi Hangi-
si, og andetsteds istemmer 
Ida Brix: 

- Noget af det, der øger 
livskvaliteten for byboere, 
er rum som dét, biblioteket 
skaber. Her kan vi møde 
vores naboer, vennerne fra 
børnehaven og folk, der er 
forskellige fra os selv, men 
som vi deler nærområde 
med. Sådanne møder øger 
villigheden til at gøre en 
forskel i lokalområdet og 
giver samtidig en højere 
livskvalitet.

Ved Bryggebladets 
deadline havde under-
skriftindsamlingen fået 
1.397 støtter. Den kan fin-
des på skrivunder.net

Borgermøde om bibliotekslukning
Amager Vest Lokaludvalg holder borgermøde om den foreslåede lukning af 
biblioteket i Njalsgade

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Bryggens bibliotek foreslås 
lukket som led i en større 
spareøvelse på kultur- og 
fritidsområdet. Forslaget er 

i høring netop nu, og som 
led i denne høringsproces 
ønsker Amager Vest Lokal-
udvalg input fra bydelens 
borgere om lukningspla-
nerne.

Derfor holder udvalget i 
aften et åbent borgermøde 

i Lysthuset i Kulturhuset 
Islands Brygge. Her vil der 
være mulighed for at stille 
spørgsmål til direktør for 
Kultur- og Fritidsforvalt-
ningen Aravni Jakobsen, 
ligesom der er planlagt en 
debat med politikere fra 
Kultur- og Fritidsudvalget, 
som er dem, der har det sid-
ste ord, når besparelserne 
skal findes. 

ingen borgmester
Hele Kultur- og Fritidsud-
valget har fået en invitation, 

og af udvalgets medlem-
mer deltager: Frederik 
Kronborg (EL), Klaus My-
gind (SF), Kashif Ahmad 
(R), Niels Peder Ravn (K), 
Mathilde Kastberg (K) og 
Louise Theilade Thomsen 
(V). Kultur- og Fritidsborg-
mester Mia Nygaard (R) 
har meldt afbud. Ingen af 
Socialdemokratiets to med-
lemmer har meldt deres an-
komst. 

Borgermøde om bibliote-
ket på Islands Brygge i Lyst-
huset i Kulturhuset Islands 
Brygge onsdag den 23. april 
klokken 17-19.

Alle bryggeboer kan give de-
res besyv med om den plan-
lagte lukning af biblioteket, 
når Amager Vest Lokaludvalg 
holder borgermøde i aften. 

To naturbrande 
hærger Amager 
Fælled
Langfredag gik 1.000 kvadratmeter 
natur på det sydlige Amager Fælled 
op i røg i en stor naturbrand. Kun 
to dage inden brændte et mindre 
naturområde på den nordlige del af 
fælleden

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Jean Gauthier
redaktion@bryggebladet.dk

Hovedstadens beredskab 
rykkede talstærkt ud til 
Amager Fælled langfredag 
ud på aftenen, hvor et om-
råde på 2-300 kvadratmeter 
var brudt i brand. Ifølge 
AmagerLIV blev branden 
antændt af ild fra et bålsted. 

Under en time senere var 
branden bragt under kon-
trol, men havde på det tids-
punkt nået at brede sig over 

et 1.000 kvadratmeter stort 
område. Det fremgår af be-
redskabets døgnrapport

To brande

To dage tidligere brændte 
et andet areal på den nord-
lige del af fælleden. Her nå-
ede branden 6-700 kvadrat-
meter siv og bevoksning 
i et område nordvest for 
Grønjordssøen. Også denne 
brand blev hurtigt slukket.

Amager Fælled blev i påskeferien ramt af to naturbrande med 
kort mellemrum
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FÆRRE SMERTER
MERE BEVÆGELIGHED 
STØRRE FYSISK FRIHED
BRYGGENS-OSTEOPATI.DK

Caféen med den gode stemning
– lige ved Havneparken

Stor Ceres, Tuborg el. Tuborg Classic (0,5l.) 40,-
Grimbergen (0,5l.) 50,-
Kronenbourg 1664 Blanc (0,5l.)  50,-
Brooklyn Brewery I.P.A. (0,4l.) 50,-
Almindelig fl aske øl  25,-

· Banko og Snyd én gang om måneden 
· Find os på Facebook: Café Isbjørnen

· Isbjørnen er det sidste rigtige
brune værtshus på Bryggen

Café Isbjørnen · Reykjaviksgade 1 · Islands Brygge
Åbningstider: Mandag: 11.00 til 21.00
      Tirsdag: 11.00 til 22.00
      Onsdag til fredag: 11.00 til 24.00
      Lørdag: 9.00 til 24.00
      Søndag: 9.00 til 21.00

Bryggekælderen ryger med i bibliotekets fald
Hvis biblioteket i Njalsgade lukker, betyder det også et endegyldigt farvel til 
Bryggekælderen
Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Morten Rubæk
redaktion@bryggebladet.dk

Foredrag, samtalesaloner, 
læsegrupper, bogreceptio-
ner minikoncerter. Brygge-
kælderen har lagt atmosfæ-
re til en lang række meget 
forskelligartede kulturelle 
aktiviteter igennem de sene-
ste ti år. Men det kan snart 
være en saga blot. En ny 
spareplan for kultur- og fri-
tidsområdet vil give kniven 
til biblioteket i Njalsgade. 
Og lukker biblioteket, tager 
det Bryggekælderen med i 
faldet.

Fra bogmagasin til 
kulturhus
Kælderen hænger nem-
lig uløseligt sammen med 
biblioteket. Lokalerne var 
oprindeligt et bogmagasin, 
men i 2016 blev biblioteks-
kælderen omdannet til et 
stemningsfyldt og levende 
kulturhus. Væggene blev 
beklædt med reoler fra gulv 
til loft, fyldt med bøger og 
hemmelige rum, og kælde-
ren udviklede sin egen iden-
titet og atmosfære som em-
mer af lige dele dagligstue 
og beton. 

Bryggekælderen har lagt 
kvadratmeter til en bred vif-
te af kulturelle arrangemen-

ter som koncerter, foredrag 
og læsekredse samt bor-
gerdrevne aktiviteter som 
eksempelvis den populære 
snakkeklub for udlændinge.

dyre renoveringer
Men i de seneste år har 
kælderen også levet en tu-
multarisk tilværelse. Loka-
lerne har været lukket ad 
flere omgange, da der skulle 
etableres både flugtveje og 
handicaptoiletter. Projekter 

der har trukket ud, og som 
har kostet mange kommu-
nale kroner at realisere. 

Nu ser det så ud, som 
om også Bryggekælderens 
dage er talte. Sparekata-
loget, der lægger op til en 
lukning af biblioteket med 
dertilhørende bryggekæl-
der, er i høring og endnu 
ikke vedtaget. Men hvis der 
findes politikere, der ønsker 
at holde hånden under bib-
lioteket, har de indtil videre 
været tavse. 

islands Brygge kan risikere 
at miste både sit bibliotek og 

det unikke kulturhus Bryg-
gekælderen

10 grunde til at købe en sandwich fra The Sandwich  
1. Byens bedste sandwich. Vi er blandt andet blevet udvalgt som en af byens fem 
bedste sandwich butikker ifølge The Urban Guide og bliver også anbefalet af Restaurant 
Guru
2. Social profil: Hos os får alle hjemløse et gratis måltid
3. Københavnerhistorisk: Vi var den første sandwich butik i København og er en af de  
ældste eksisterende butikker på Islands Brygge, hvor vi har ligget siden 1996
4. Lokal engagement: Vi støtter lokalmiljøet og arbejder på at skabe liv i bydelen
5. Hjemmelavet fra bunden: Vi laver blandt andet vores egne hjemmelavede dressinger 
og håndlavet fuldkorns sandwich-brød
6. Friske råvarer: Vi bruger kun friske råvarer af højeste kvalitet
7. Fokus på god hygiejne: The Sandwich har det bedste smiley mærke fra Fødevarestyrelsen
8. God service: Vi er altid glade, smilende og imødekommende 
9. Enkelt og hurtigt: Bestil din Sandwich på SMS 50359014
10. Gæt selv hvad den tiende grund til at købe en sandwich fra The Sandwich og send 
dit bud i en SMS med din næste bestilling. *Gætter du rigtigt, får du 50 procents rabat 
på én af dine sandwhiches ved bestilling af mindst to sandwiches.

Bestil på telefon: 32 95 99 97 eller sms-bestilling på 50 35 90 14 
Åbent mandag-søndag 9.00-20.00

Njalsgade 10, 2300 København S. www.thesandwich.nu

Siden 1996 -  

Københavns ældste sandwichbar

79,-

23. Midt om natten Med kylling, hummus,  
avocado, peberfrugt og frisk salat.

25. Kvinde min: Roastbeef, picklesalat, drueagurker, 
grøn pesto, dijonsennep, ristede løg og frisk salat

79,-

50% rabat*
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PARKERING
Kommandantens 

Gaard i
Klaksvigsgade

Dagsparkering (hverdage 6.00-18.00) Kr. 858,49 /md
Døgnparkering (alle dage 0-24) Kr. 1.545,26 /md.
  

Depositum for adgangskort: kr. 625,- 
Indskud: 3 mdr.s forudbetalt leje, der henstår til opsigelse. 

De opgivne priser er inkl. moms og gælder fra 1.1.2025

Henvendelse: Aps Freden-Invest, c/o Ret&Råd 
Ejendomsadministration, Carlsbergvej 32, 3400 Hillerød 

tlf. 4820 7434, adm@ret-raad.dk

Amagers rammemand 
      Professionel indramning
      på eget værksted 

· Indramning af malerier,  
  litografier og plakater
· Alu- og trærammer  
  på specielle mål  
  samt standard mål

Åbent: man-fre 08.00-17.00 · lør 10.00-14.00 
Oliebladsgade 5 · 2300 S · 32 59 00 88

Grundlagt 1987

Alt glarmesterarbejde

udføres professionelt

kjaerulff@kjaerulff-tietze.dk

   

Bryggen's Pizzaria · Leifsgade 9 · 32 54 53 33
Man. til fre.: 11.00 - 21.00 · Alle andre dage 12.00 – 21.00
(Midl. udbringning 11 - 21 ved bestilling over 100 kroner)

Få din yndlingsret
leveret til døren

eller som takeaway

Levering 45 til 55 minutter
Afhentning 10 til 20 minutter

Gårdmand og Havepleje
Jens tilbyder at passe jeres gårdanlæg 

SMS 29 72 01 52

Klaus Mygind (sF): er 30.000 mennesker 
nok til at have et bibliotek?
Det er ikke uproblematisk at lukke biblioteket i Njalsgade. Det erkender 
Klaus Mygind, der sidder i Kultur- og Fritidsudvalget for SF. Alligevel mener 
han, at Bryggen måske er bedre tjent med en sammenlægning af folke- og 
skolebibliotek på Skolen på Islands Brygge

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: KK
redaktion@bryggebladet.dk

Udsigten til at miste bib-
lioteket i Njalsgade har vakt 
et ramaskrig blandt bryg-
geboerne. Både på sociale 
medier og i debatspalterne 
i nærværende avis har der 
hersket lige dele forargelse, 
fortvivlelse og frustration 
over, at et enigt Kultur- og 
Fritidsudvalg i sidste måned 
sendte et nyt sparekatalog i 
høring. Et katalog, der blandt 
andet lagde op til en lukning 
af biblioteket i Njalsgade og 
flere andre københavnske 
biblioteker. 

Problematiske forslag
Selvom han var med til at 
sende sparekataloget videre 
i systemet, erkender Klaus 
Mygind, der sidder i udval-
get for SF, at det er en meget 
vanskelig sag.

- Der skal ikke herske tvivl 
om, at en del af de forslag, 
som et samlet Kultur- og Fri-
tidsudvalg har sendt ud i hø-
ring, er problematiske, siger 
han. 

Flere andre biblioteker er 
også lukningstruede, heri-
blandt bibliotekshuset på 

Rodosvej. Og også her bliver 
lukningsplanerne mødt med 
stor opstandelse. Blandt an-
det fra Myginds partifælle 
Rasmus Steenberger, der 
skriver på Facebook: 

“Kæmpe tab, hvis Biblio-
tekshuset lukker (...) Biblio-
teket på Rodosvej er et af den 
slags lokale mødesteder, vi 
skal holde fast i - også i en 
storby som København (...) 
Det vil være en skam, hvis 
det skulle lukke, fordi der 
er udfordringer med økono-
mien i forvaltningen”.

Biblioteker over hele 
byen

I en kommentar til det opslag 
skriver Klaus Mygind:

“Jeg har som medlem af 
Kultur- og Fritidsudvalget 
for SF taget forbehold over-
for lukningen af biblioteket 
på Rodosvej og bedt om alter-
native spareforslag. Vi skal 
have biblioteket fordelt over 
hele byen”.

Overfor Bryggebladet ud-
dyber han, at hans eget for-
slag om at samle folke- og 
skolebiblioteket på Islands 
Brygge under ét tag også 
skal ses som et alternativt 
spareforslag.

- Ja, jeg har sagt, at vi i ste-
det bør sammenlægge bib-
lioteket med skolebiblioteket 
på Skolen på Islands Brygge, 
så kan vi få et stærkere bør-
nebibliotek. Det kan styrke 
skolen læsefagligt og styrke 
skolen ved, at de små børn og 
deres forældre kommer til at 
kende skolen, forklarer han 
og uddyber:

- Der skal også være vok-
senudlån. Spørgsmålet er 
hvor meget, der er plads til.  
Der vil nok mangle plads til 
nogle af de voksenaktiviteter, 
der er i biblioteket nu, men 
de kan være i Kulturhuset 
som en del af bibliotekets ak-
tiviteter uden lokaleleje.

 Hvorfor er biblioteket i 
Njalsgade mere undværligt 
end det på Rodosvej? 

- Jeg vil ikke undvære no-
gen af dem. Men jeg tror, at vi 
kan drive biblioteket i Njals-
gade bedre sammen med 
Skolen på Islands Brygge. 
Rodosvej dækker et større 
geografisk område, og deres 
lokaler er nyindrettede.”

 Hvis vi skal have biblioteker 
fordelt over hele byen, hvorfor 
gælder det så ikke for Islands 
Brygge?   

- Det gælder også for Is-
lands Brygge. Spørgsmålet 
er, om 30.000 mennesker, 

som vi snart er på Islands 
Brygge, er nok til at have et 
bibliotek. Spørgsmålet er, 
om vi skal prioritere mere 
personale på vores enheder 
og have færre enheder, eller 
om nærhed er vigtigere, og 
så må vi leve med mindre 
service. Lige nu har Bibliote-
ket på Bryggen bemanding i 
20 timer fordelt på 6 dage. 

Hvordan vil en sammenlæg-
ning med skolebiblioteket give 
mere service eller længere åb-
ningstider? Flytter man ikke 
bare de samme mandetimer 
fra én bygning til en anden? 

- Tankegangen i KUBI 
planen er, at vi sparer husle-
jen, flytter personalet hen på 
Christianshavns Bibliotek, 
som så får mere personale 
og derved kan åbne længere 
eller have mere personale i 
spidsbelastningstiderne. I 
forhold til skolen, så er der 
skolebibliotekarer, der be-
tjener skolens elever. Her vil 
der komme flere åbningsti-
der om eftermiddagen og om 
aftenen, end der var på skole-
biblioteket før, men kun flere 
samlet set, hvis skolebiblio-
tekarerne også holder åbent, 
når skoleeleverne bruger 
biblioteket om formiddagen. 
Man vil stadig spare en hus-
leje, og der vil vel også være 
nogle opgaver, der før var to, 
som nu kun er en. Men sam-
tidig koster det tid og penge 
at udvikle nye arbejdsfor-
mer og ny indretning. Hvis 
det skal føre til noget godt, 
kræver det motivation hos 
medarbejderne. Rundt om i 
landet er der succes med fæl-
les bibliotek. Vi har i Køben-
havn Ørestad Bibliotek og 
Ørestad Skole og på Dyveke-
skolen og Solvang Bibliotek. 

Klaus Mygind deltager på 
borgermødet om biblioteket, 
der finder sted i Kulturhuset 
Islands Bryggen onsdag den 
23. april klokken 17. 

Klaus Mygind sidder i Kul-
tur- og Fritidsudvalget og 
deltager på borgermødet om 
lukningen af Islands Brygges 
bibliotek onsdag aften.

Hair by DaHl
Salonens åbningstider:

Tirsdag 7:30 - 17:30
Onsdag 8:00 - 17:30
Torsdag 7:30 - 17:30
Fredag 7:30 - 17:30
Lørdag 9:00 - 13:00

Islands Brygge 1 B · Tlf. 32 54 81 02 · hairbydahl.dk

syng for biblioteket
Lokal musikalsk bogorm arrangerer morgensang til støtte for biblioteket
Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Planerne om at lukke bib-
lioteket i Njalsgade har fået 
mange beboere på Bryg-
gen til tasterne og nu også 
til nodearkene. Bryggebo 
Stephan Haagensen har al-
lieret sig med den lokale 
korleder Mathias Brok og 
arrangeret en række mor-
gensang-arrangementer for 
at vise, hvad biblioteket be-
tyder for lokalområdet. Og 

for at nyde det, så længe vi 
har det. 

ingen protestsang
Stephan Haagensen under-
streger, at morgensangen 
som udgangspunkt ikke er 
tænkt som en protest. 

- Som udgangspunkt er 
ønsket blot at samle folk 
fra Bryggen om noget, så 
længe vi har biblioteket, 
som er et af de få kulturelle 
åndehuller på Bryggen. Vi 

opfordrer ikke til demon-
stration med arrangemen-
tet, men vil gerne skabe lidt 
opmærksomhed om biblio-
teket og hvor vigtigt, det er 
for os her på Bryggen.

Morgensang for biblio-
teket hver fredag morgen i 
maj måned kl. 9-9.30 samt 
søndag d. 18. maj kl. 10.30. 
Det foregår i Bryggekæl-
deren under biblioteket. 
Adgang fra gården bag bib-
lioteket.



FRA INDUSTRI 
TIL FORNØJELSE

Det var ved B&W’s esser på Refshaleøen, at Fagbevægelsen tog sin spæde begyndelse. Langs havnen 
dominerede kulpladserne med havnearbejdere dækket af kulstøv. Og i Sydhavnen rullede Ford-biler ud 
af fabriksportene, mens fabriksarbejderne lå i åben strid med de amerikanske ejere om retten til en  
frokostbajer. 

I dag er havnens gamle industriarealer omdannet til et blåt byrum med badezoner, roklubber og mad-
markeder – men hvordan gik det egentlig til? 

særudstilling 
åbner 1. maj

Du finder os på 

Nordre Toldbod 3. 

Der er gratis  

adgang alle  

hverdage mellem 

kl. 9 og 15. 

Fra industri- til fornøjelseshavn er en del af særudstillingsrækken Historien om Havnen. Udstillingerne 
bygger på podcastserien af samme navn, som er produceret af Kongerækken i partnerskab med By & Havn. 
Københavns Museum har som samarbejdspartner bidraget med udlån af udstillingsgenstande.

Få steder i København emmer mere af arbejderhistorie end Københavns 
Havn.

Dyk ned i vores nye særudstilling Fra industri- til fornøjelseshavn, og bliv  
    klogere på havnens udvikling fra kul til brygge.

NY



6 BRYGGEBLADET    24. april 2025NYHEDER

Nyt vinterbaderanlæg kan stå klar i 2027
Efter mange års forarbejde og flere store tilbageslag ser planerne om at bygge et nyt, stort vinterbaderanlæg i forlængelse 
af Havnebadet Islands Brygge ud til at være tilbage på skinnerne. Et overvældende flertal af Vinterbad Bryggens 
medlemmer har stemt ja til at skrive kontrakt med et konsortium af entreprenører, og bestyrelsen håber, at selve 
byggearbejdet kan gå i gang til næste sommer og være afsluttet på 12 måneder

Med fuld opbakning fra foreningens medlemmer går Vinterbad Bryggen nu videre med arbejdet med at bygge et nyt vinterbaderanlæg i forlængelse af det eksisterende havnebad.

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Bjarke Ingels 
Group
redaktion@bryggebladet.dk

Nu ser der langt om længe 
ud til at være kommet skub 
i planerne om at udvide 
Havnebadet Islands Brygge 
med en ny, stor tilbygning 
til vinterbadning. Efter 
mange år med mange ud-
fordringer har Vinterbad 
Bryggens bestyrelse fundet 
et konsortium af nordiske 
entreprenører, der kan løfte 
opgaven. På en ekstraordi-
nær generalforsamling tid-
ligere på måneden stemte 
et markant flertal af forenin-
gens medlemmer for, at be-
styrelsen kan underskrive 
kontrakt, så arbejdet kan 
komme i gang. 

- Den mest optimistiske 
tidsplan er, at byggearbej-
det kan gå i gang til næste 
sommer og anlægget stå 
klar sommeren 2027, for-
tæller Oliver Gehrke, der 
sidder i bestyrelsen for Vin-
terbad Bryggen og er en del 
af projektgruppen Nytbad.

Når byggeriet er afslut-
tet får Vinterbad Bryggens 
medlemmer et spritnyt for-
eningshus med bad og om-
klædning, fem saunaer og 

en badezone til deres kolde 
gys. Det giver dem samti-
dig mulighed for mere end 
at fordoble deres medlems-
tal fra de nuværende 3.200 
medlemmer til hele 8.000.

Langsigtede planer
Det er knap 13 år siden, 
Bjarke Ingels Group slog de 
første streger til en ny vin-
terbader-udvidelse til Hav-
nebadet Islands Brygge, og 
ni år siden, at kommunen 
satte 11,4 millioner kroner 
af til at finansiere en del af 
byggeriet, der i alt var pris-
sat til 30 millioner. Men si-
den da har der været mange 
bump på vejen. Vinterbad 
Bryggen forsøgte at søge 
fondsmidler til deres del af 
regningen, der lød på cirka 
18 millioner. Da det ikke 
lykkedes, blev det i stedet 
besluttet på en generalfor-
samling i 2019 at låne pen-
gene i banken. 

Ramte muren
Med finansieringen på 
plads rendte bestyrelsen 
ind i nye udfordringer. Co-
ronapandemien og krigen 
i Ukraine skabte store pro-
blemer for de globale forsy-

ningskæder, hvilket gjorde 
det vanskeligt at finde en 
entreprenør, der kunne løse 
opgaven inden for budget-
tet. Projektet var i udbud 
to gange, men ingen af ud-
budsrunderne bar frugt. 

- Det var meget demora-
liserende for os, der havde 
arbejdet frivilligt med pro-
jektet i mange år. Vi ramte 
muren, og den første halv-
del af 2024 skete der slet 
ikke noget i nytbad-grup-
pen, fortæller Oliver Geh-
rke. 

Nyt nordisk 
samarbejde
Sidste sommer besluttede 
Nytbad-gruppen så at skifte 
rådgiver, og senere på året 
begyndte vinden at vende. 
To entreprenører viste in-
teresse, og der blev indledt 
forhandlinger med begge. I 
midten af februar var der så 
frist på udbudsrunden, og 
hvor der i de to foregående 
runder ikke kom nogen 
bud, stod Vinterbad Bryg-
gen denne gang med hele 
to. Og efter at have været 
i tænkeboksen valgte for-
eningen at gå videre med 
den finske entreprenør Blu-
et og deres samarbejdspart-

nere, norske HAKO total og 
danske Mast. 

129-1
Det var dette samarbejde, 
som Vinterbad Bryggens 
medlemmer tidligere på 
måneden skulle godkende 
på en ekstraordinær gene-
ralforsamling. Og dét må 
det siges, at de gjorde. Kun 
ét medlem stemte imod, 
og de resterende 129 frem-
mødte stemte for.

Prisstigninger
Der er som sagt gået næsten 
et årti, siden politikerne be-
villigede penge til projektet 
ved budgetforhandlingerne 
i 2016, og i de mellemlig-
gende år er omkostnin-
gerne steget. Derfor er der 
blevet justeret på projektet 
hist og her

- Der er blandt andet en 
hel underetage med en mas-
se teknik, som vi må spare 
væk og i stedet finde plads 
til i ‘stueetagen’. Det burde 
der være plads til, men det 
kan være, at det kommer til 
at koste én af de fem sauna-
er, forklarer Oliver Gehrke, 
men tilføjer grinende:

- Det lever vi så med.

Men projektet kan ifølge 
Oliver Gehrke i det store 
hele gennemføres som 
oprindeligt udtænkt, og 
kommer udadtil til at se 
ud præcis som på tidligere 
renderinger. Besparelserne 
finder man primært gen-
nem nye byggemetoder og 
materialevalg. 

Nu går planlægningen 
af projektet så i gang, og 
Oliver Gehrke forventer, at 
man kender den endelige 
pris for projektet til august 
i år. Kommunens 11,4 mil-
lioner er indekseret til 14 
millioner i de mellemlig-
gende år, og resten skal 
fortsat finansieres gennem 
et banklån, som allerede 
er forhåndsgodkendt.  Det 
skal tilbagebetales over ti 
år, og det kræver flere med-
lemmer, der betaler kontin-
gent til foreningen. 

Mindre end 8.000 kan 
gøre det

Men det er ifølge Oliver 
Gehrke faktisk ikke økono-
misk nødvendigt at skrue 
medlemstallet helt op til 
8.000, som det nye anlæg el-
lers giver mulighed for. Det 
vil medlemmerne skulle 

stemme om på en fremtidig 
generalforsamling. 

- Vi kunne strengt taget 
godt holde medlemstallet 
lavere end det og stadig af-
drage på lånet, siger han, 
men tilføjer:

- Vi er selvfølgelig kun in-
teresserede i at give så man-
ge som muligt mulighed for 
at vinterbade. 

Når projektets detaljer er 
på plads efter sommerfe-
rien, forventer bestyrelsen, 
at man ‘trykker på knappen’ 
og sætter gang i arbejdet. 
Herefter går der minimum 
7-8 måneder med at søge og 
få byggetilladelse fra kom-
munen. Forhåbningen er, 
at selve byggeriet kan gå i 
gang til næste sommer. Det 
forventes at tage cirka 12 
måneder, så det nye anlæg 
er klar til brug i sommeren 
2027.
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Fremover er det tilladt at 
overnatte på alle kommu-

nens grønne områder undta-
gen kirkegårde og legeplad-
ser, så længe man ikke slår 

telt eller vindsejl op.

snart kan du overnatte i Havneparken 

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: KK
redaktion@bryggebladet.dk

Snart kan du tage din so-
vepose med ned i Havne-
parken og sove under åben 
himmel uden at risikere at 
blive vækket af en bestemt 
betjent med bødeblokken 
i hånden. En revision af 
ordensreglementet åbner 
nemlig for, at det skal være 
tilladt at sove i Københavns 
Kommunes grønne områ-
der, så længe man ikke slår 
telt eller vindsejl op. På Is-
lands Brygge er der tale om 
Havneparken og Amager 
Fælled. 

Nattero til hjemløse
De reviderede ordensregler 
er et opgør med det eksiste-
rende overnatningsforbud, 
der har gjort livet surt for 
byens hjemløse, der risike-
rer at blive mødt med bø-
deforlæg eller bortvisning, 
hvis de sover i byens parker 
og naturområder. Det er 
dog stadig ulovligt at over-
natte på kirkegårde og lege-
pladser. 

- Man skal ikke straffes 
for at være hjemløs. Jeg er 
derfor glad for, at forvalt-
ningens bud på et ændret 
ordensreglement gør det 
muligt at overnatte i byens 
parker, uden at man risike-

rer at få en bøde for det, og 
at det samtidig undtager kir-
kegårde og legepladser. Vi 
skal have en rummelig by, 
hvor hjemløse ikke mødes 
med en kold skulder og en 
bøde. Samtidig fastholdes, 
at kirkegårdene er lukkede 
og låste om natten, og at le-
gepladserne er forbeholdt 
børnene, skriver Teknik- og 
Miljøborgmester Line Bar-
fod i en pressemeddelelse. 

Boldspil i nattetimerne
Udover reglerne om over-
natning giver det revide-
rede ordensreglement også 
mulighed for at forbyde 
boldspil på kommunens 
boldbaner og boldbure ef-
ter klokken 22 på grund af 
støjproblemer. Det kunne 
eksempelvis være boldbu-
ret på den bemandede lege-
plads i Gunløgsgade. Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
skal først lave en faglig vur-
dering af støjproblemerne. 

Teknik- og Miljøforvalt-
ningen oplyser, at boldba-
nen på den bemandede le-
geplads ved Gunløgsgade 
har givet anledning til en 
del klager på grund af støj, 
men understreger sam-
tidig, at vurderingen af, 
hvorvidt banen skal lukkes 
efter klokken 22, ikke alene 
handler om hvor mange na-
boklager, der er kommet. 

Det nye ordensreglement 
er netop nu i høring hos 
kommunens lokaludvalg 
og -råd, Kultur- og Fritids-
forvaltningen samt kommu-
nens fredningsmyndighed 
og Københavns Politi.

Ændringer af ordensreglementet kan gøre det lovligt at overnatte i kommunens grønne områder som Amager 
Fælled eller Havneparken. De nye regler gør det også muligt at forbyde boldspil efter klokken 22 på eksempelvis den 
bemandede legeplads i Gunløgsgade

Ny sti langs Nokken rykker nærmere
En ny sti på enten opfyld eller på pæle langs Nokken er rykket et skridt nærmere. Budgetpartierne har afsat en halv million 
kroner til en foranalyse af stiforløbet

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: KK
redaktion@bryggebladet.dk

Syv huse, nogle med pri-
vat bådebro, blokerer for 
offentlighedens adgang 
til havnen langs Nokken. 
Men det skal der laves om 
på. Ved den netop overstå-

ede overførselssag, hvor 
overskydende midler fra 
sidste års budget bliver 
fordelt, har politikerne sat 
en halv million kroner af 
til at undersøge, hvordan 
man kan lave en ny sti 
langs vandet på ydersiden 
af de syv huse. 

Adgang forbudt forbudt 

Offentligheden skal ifølge 
Danmarks Naturbeskyt-
telseslov have fri adgang 
til strandbredder og åbne 
kyster. Dét princip har tid-
ligere givet anledning til 
kontroverser flere steder i 
Københavns Havn. Blandt 

andet ved boligforeningen 
Det Hvide Snit på Christi-
anshavn, der forhindrede 
fodgængere i at gå langs 
vandet med hegn og låger, 
samt lokalt på Islands Bryg-
ge, hvor Bådelaug Havne-
stad opsatte og aflåste en 
gitterport, der hindrede ad-
gang til en af laugets private 
bådebroer. Begge steder er 
i dag åbne for offentlighe-
dens adgang. 

Men i løbet af de sidste 
års tid er også Nokken 
kommet i søgelyset, fordi 
syv huse blokerer for ad-
gangen til vandet i den 
nordlige ende af havefor-
eningen. Og den går ikke. 
På foranledning af Niels 
E. Bjerrum, der også har 
været drivkraft i f lere af 
de andre lignende sager, 
og med opbakning fra et 
f lertal i Teknik-. og Miljø-
udvalget, kom forvaltnin-
gen i december med nogle 

bud på, hvordan der kan 
etableres en ny sti langs 
Nokken.

Pæle og opfyld
Den gældende lokalplan for 
Nokken giver ikke mulig-
hed for, at man kan lave en 
ny sti, der går ind over selve 
de syv havelodder. Det ville 
altså kræve en ændring af 
lokalplanen, hvis politiker-
ne ønskede at gøre dette. 
Men der er en anden mulig-
hed, som godt kan lade sig 
gøre inden for rammerne af 
lokalplanen. Nemlig at lave 
en sti langs havelodderne 
på enten et opfyldt areal el-
ler en ny træbrygge. Dette 
vil dog være et relativt kom-
pliceret projekt, og derfor er 
der behov for at lave en for-
analyse, der kan undersøge 
nærmere, hvordan et sådant 
stiforløb kan udformes.

Og det er altså denne for-
analyse, som der nu er ble-

vet sat penge af til at lave. 
Det er dog ingen garanti for, 
at en ny sti rent faktisk er 
på vej. Når undersøgelsen 
er færdig, skal politikerne 
først blive enige om hvilken 
af undersøgelsens løsnin-
ger, man eventuelt vil gå 
videre med. Derefter skal 
de samme politikere finde 
penge til at føre sti-planerne 
ud i livet.

den planlagte sti i lokalpla-
nen er vist med rød stiplet 
linje dette kort fra lokalpla-
nen.



A RUSH OF COLDPLAY – TECH RIDER 
EGEN PRODUKTION OG LYDTEKNIKER 

Medlemmer 
A Rush of Coldplay består af fire personer: 
¥ Thomas Sørensen (vokal, elpiano, akustisk guitar) 
¥ Steffen Smith (elektrisk guitar, kor) 
¥ Joel Lohse (bas, kor) 
¥ Jeppe Schaumburg (trommer, backing track, drumpad, stortromme og klokke) 
Fast lydtekniker: Peter Lehmann (tlf.nr.: 26 84 14 81) 

Scene 
Scenen bør måle minimum 8 x 6 meter. Vi medbringer eget bagtæppe på 7 x 4 meter. 
Vi har behov for følgende podie: 
¥ 1 x podie på 2x2x0,4 meter til trommer (vi medbringer eget tæppe til trommer) 

Stagebox og mikrofoner 
A Rush of Coldplay medbringer egen digital stagebox (Midas DL 32) samt alle 
mikrofoner og DI-boks. På store scener kan vi have brug for følgende stageboxe: 
¥ 1 x 8 input stagebox ved baspodiet til diverse 
¥ 1 x 8 input stagebox forrest på scenen mellem guitarist og sanger til diverse 
Se placering af stageboxe og fordeling af kanaler på hhv. “Stage plot” og “Kanalplan” 
i dette dokument. 

PA 
Velspillende PA-anlæg af anerkendt fabrikat. Ingen hjemmebyg. 
Fornuftigt dimensioneret til venue. På små spillesteder bør bestykning af bund være 
minimum 1x18” per side. Vi foretrækker, at bundkasserne ikke ligger under center af 
scenen. Anlægget skal have fornuftigt frekvensrespons. Anlægget må ikke stackes på 
scenen. Ved brede scener suppleres med centerkloster eller inner fills. 

Side  af 1 3
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Vandet i de officielle badezo-
ner bliver testet månedligt og 
ikke dagligt, som By & Havn 
har skrevet på deres hjem-
meside siden 2021.

By & Havn har i årevis fejlinformeret om badevandstests
I næsten fire år har By & Havn oplyst på deres hjemmeside, at badevandet i byens badezoner bliver testet dagligt. I 
virkeligheden bliver vandet kun testet én gang om måneden

Tekst: Karina Muriel Mimoun 
og Andreas Kirkeskov
Foto: By & Havn
redaktion@bryggebladet.dk

“Badevandskvaliteten ved 
havnens badesteder bliver 
målt hver dag for at sikre, at 
du kan tage en bekymrings-
fri dukkert”. Sådan lød det 
indtil for ganske nylig på By 
& Havns hjemmeside. Men 
det er forkert. 

Vandet i badezonerne 
bliver ikke testet dagligt, 
men derimod kun en enkelt 
gang om måneden og i som-
merhalvåret to gange om 
måneden. Når der er grønt 
flag ved en badezone, er det 
altså ikke udtryk for, at van-
det er blevet testet og fundet 
rent den pågældende dag. 

Bakteriesimulation
Badevandskvaliteten er 
derimod et skøn baseret på 
et indviklet system af com-
putersimulationer baseret 

på blandt andet data fra 
HOFORs overløbsmålere, 
der løbende beregner bak-
teriekoncentrationen på de 
enkelte badesteder samt på 
vind- og strømforhold i hav-
nen. 

ikke helt korrekt
Alligevel har By og Havn 
altså siden 2021 hævdet på 
deres hjemmeside, at van-
det bliver testet hver dag. 
Men da Bryggebladet ret-
ter henvendelse og spørger, 
hvorfor havnemyndigheden 
påstår, at der bliver testet 
dagligt, forsvinder teksten 
pludselig fra hjemmesiden 
og bliver erstattet af en 
mere retvisende tekst om 
varslingssystemet. Et par 
dage senere vender By & 
Havns pressechef Kristian 
Wederkinck Olesen tilbage 
og oplyser:

- Desværre er det ikke helt 
korrekt, hvad der står på 
hjemmesiden. Vi har ikke 
været opmærksomme på 
fejlen og får den rettet asap. 
Det står heldigvis mere 
korrekt i vores havneapp – 
KBH Havn.

Nu skal der testes 
for miljøfremmede 
stoffer i havnen
Fra juni til december i år skal vandet 
ved otte badezoner testes for 
miljøfremmede stoffer én gang om 
måneden
Tekst: Karina Muriel Mimoun 
og Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Fra juni og frem til decem-
ber vil der én gang om 
måneden blive taget vand-
prøver ved otte badezoner 
i Københavns havn. Vand-
prøverne skal testes for 48 
metaller og miljøfremmede 
stoffer - herunder 22 PFAS-
stoffer. Det sker, efter at 
budgetpartierne ved de for 
nyligt afsluttede forhand-
linger om overførselssagen 
blev enige om at sætte en 
halv million kroner af til at 
teste vandet i havnen det 
næste halve år. 

gammelt forslag 
Forslaget om at teste for 
miljøfremmede stoffer blev 
fremsat af Enhedslisten helt 
tilbage i 2023 og godkendt 
af Teknik- og Miljøudval-
get. Når programmet først 
bliver sat i gang nu, skyldes 
det, at der hverken blev sat 
penge af ved overførselssa-
gen i 2024 eller budgetafta-
len i 2025. Men denne gang 
lykkedes det altså. 

I det oprindelige forslag 

blev der dog tilføjet en pas-
sus om, at der, hvis der ikke 
blev sat budgetmidler af, 
skulle foretages de prøver, 
som kunne holdes inden for 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gens eget driftsbudget. Der 
er derfor blevet taget enkel-
te stikprøver i løbet af 2024. 
Ingen af disse har vist over-
skredne grænseværdier på 
nogle af de miljøfremmede 
stoffer, der er blevet testet 
for. 

By & Havn sender morgenbadere ud i 
potentielt sundhedsskadeligt badevand
By & Havns badevands-app viste i flere timer grønt i næsten hele havnen 
selvom der var varslet udledning fra renseanlæg

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Luften var lun og vandet i 
havneløbet var blikstille og 
indbydende tidligt om mor-
genen Anden Påskedag. 
Perfekte forudsætninger 
for en forfriskende morgen-
dukkert på påskens sidste 
fridag. Tjekkede man By 
& Havns app ‘KBH Havn’, 
der blandt andet orienterer 
om dagens badevandskva-
litet, var man kun blevet 
tilskyndet yderligere af lut-
ter grønne flag ved stort set 
alle havnens badezoner og 
lovende ord om ‘god vand-
kvalitet’.

Badning frarådes
Men det var ikke tilfældet; 
tværtimod. Ifølge Køben-
havns Kommunes hjemme-
side var der rødt flag ved 
samtlige badezoner fra By-
skoven i syd, og til og med 
Havnebadet Islands Brygge 
på grund af ‘udledning fra 
Renseanlæg Damhusåen’. 
Udmeldingen fra kommu-
nen var altså, at vandkvali-
teten var dårlig, og at bad-

ning frarådes. 
Da Bryggebladet kontak-

ter By & Havn om formid-
dagen, er meldingen, at ap-
pen burde blive opdateret 
automatisk på baggrund af 
kommunens varslingssy-
stem. Men det har den, som 
bekendt, ikke gjort, og ap-
pen har på dette tidspunkt 
fejlinformeret i flere timer.  

Manuelle opdateringer
To timer senere vender By 

& Havns presseafdeling til-
bage og oplyser:

- De data, vi benytter i 
appen, kommer fra DHI til 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen og badevand-appen. 
Hidtil har KBH Havn-appen 
modtaget samme feed. Det 
er imidlertid standset, og vi 
forhandler derfor lige nu en 
ny aftale. KBH Havn-appen 
bliver dog fortsat opdateret. 
Seneste gang var i går søn-
dag aften, og nu er det gjort 
igen kl. 12 i dag. Indtil vi 

igen modtager feed automa-
tisk, opdaterer vi manuelt, 
men vi regner med, at det 
kører som normalt igen in-
den for kort tid.

Ganske rigtigt viser By & 
Havns app nu, efter adskil-
lige timer, rødt flag ved alle 
badezoner undtagen Havne-
badet Sluseholmen, selvom 
der også her har været rødt 
flag hele dagen. Ti minutter 
senere skiftede også dette 
flag fra grønt til rødt.

der var rødt flag ved næsten 
alle badezoner om morge-
nen Anden Påskedag. Men 
By & Havns badevandsapp 
opdagede det først mange 

timer senere.
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Risiko for bøder og bakterier uden for badezonerne

Tekst: Karina Muriel Mimoun 
og Andreas Kirkeskov
Foto: Privat
redaktion@bryggebladet.dk

København er internatio-
nalt kendt for det rene ba-
devand i havnen, og det er 
også en af de ting ved byen, 
som både politikere og myn-
digheder ofte praler med. 

“Det er unikt for Køben-
havn, at vi har en havn med 
vand, der er så rent, at man 
kan bade i det,” skriver By 
& Havn eksempelvis på de-
res website.

Ulovlig og potentielt 
sundhedsskadelig 
badning

Men mange - både danskere 
og udlændinge - læser ikke 
det med småt; nemlig, at det 
er strengt forbudt at bade 
uden for de 14 afmærkede 
badezoner og straffes med 
en bøde på 1.000 kroner, 
hvis politiet kommer forbi. 

Der bliver både vinter- 
og sommerbadet fra stort 
set alle kajkanter og træb-
rygger langs hele havnen. 
Træbryggen langs den pri-
vatejede del af Havnepar-
ken er et yndet badespot i 
sommermånederne, lige-
som også kaj-arealerne på 
Havneholmen bliver brugt 
flittigt til badning både 
sommer og vinter. 

Men det er ikke kun ulov-
ligt. Det er også usikkert og 
potentielt sundhedsskade-
ligt. Der er nemlig ingen, 

der tester eller monitorerer 
vandkvaliteten uden for ba-
dezonerne. Her er det med 
andre ord ikke til at sige, 
hvad der er i vandet, eller 
om det er rent nok til at 
bade i. 

Afføringsbakterier
En af de potentielle sund-
hedsrisici ved badning i 
havnen er bakterier fra af-
føring; specifikt E. coli og 
enterokokker. Der findes 
nemlig en lang række spil-
devandsoverløb i havnen, 
og ved større regnskyl er 
der risiko for, at disse løber 
over, og spildevandet spre-
der sig ud i havnen. 

Derfor er alle de officielle 
badezoner, hvor det altså 
er tilladt at bade, placeret 
mindst 180 meter fra det 
nærmeste spildevandsud-
løb. Det er også kun i bade-
zonerne, at vandkvaliteten 
rent faktisk bliver testet. 
Det sker dog kun én gang 
om måneden, og der er ind-
til nu kun blevet testet for E. 
coli og enterokokker.

spildevands-simulation 
Varslingssystemet, der re-
gulerer, hvornår der er rødt, 
gult eller grønt flag ved ba-
dezonerne, er altså ikke ba-
seret på egentlige tests af 
vandet. Den daglige vand-
kvalitet bliver vurderet på 
baggrund af en række avan-
cerede computersimulatio-
ner baseret blandt andet på 
data fra HOFOR om, hvor 

fyldte deres underjordiske 
spildevandskamre er, hvor 
stor risikoen er for overløb 
til havnen, og hvilken ret-
ning vind og strømforhold i 
så fald vil få spildevandet til 
at flyde. 

Ved store regnskyl og 
skybrud flyder kamrene 
over, og varslingssystemet 
sender signal om, at der er 
spildevand på vej ud i hav-
nen samt om hvilken ret-
ning, det forventes at spre-
de sig, så der kan blive hejst 
rødt flag ved de påvirkede 
badezoner.

Halv million til 
kemitests

Både computersimula-
tionerne og de månedlige 
vandmålinger tager dog 
kun højde for afføringsbak-
terier. Badevandet er indtil 
nu aldrig blevet testet sy-
stematisk for kemikalier og 
miljøfremmede stoffer.

Men det bliver der nu la-
vet om på. Ved de nyligt af-
sluttede forhandlinger om 
overførselssagen blev der 
afsat 500.000 kroner til at 
teste vandet ved otte af by-
ens badezoner for en lang 
række miljøfremmede stof-
fer; heriblandt flere PFAS-
stoffer. Ligesom bakterie-
målingerne vil disse nye 
kemikalie-tests blive udført 
én gang om måneden fra 
juni til december 2025. De 
vil altså hjælpe med at give 
et generelt billede af vand-
kvaliteten i havnen over tid, 

men ikke kunne opfange, 
hvis der er akut opstået for-
urening i havnen.

Forurening som den, 
Bryggebladet i sidste ud-
gave kunne dokumentere 
havde spredt sig igennem 
havnen i mere end en uge i 
november, uden at myndig-
hederne lykkedes med at 
finde kilden eller foretage 
nogen former for vandprø-
ver. Den omfattende forure-
ning blev opdaget på vandet 
omkring Slusen, og få dage 
senere havde den spredt 
sig helt til Langebro, hvor 
der lå synlig forurening på 
vandoverfladen i badezonen 
Halfdansgade og Havneba-
det Islands Brygge. På det 
tidspunkt blev der hejst rødt 
flag i et døgn ved de to ba-
dezoner, men det blev gjort 
manuelt af forvaltningens 
folk og ikke på baggrund af 
tests eller noget varslings-
system. 

Det kommer den nye te-
stordning ikke til at ændre 
ved. Med mindre forurenin-
gen finder sted præcis den 
ene dag om måneden, hvor 
vandet bliver testet, vil det 
ikke blive registreret. Sat på 
spidsen kunne man gå ned 
og tømme ti dunke afløbs-
rens direkte i havnebadet, 
uden at det ville ændre på 
det grønne badeflag. 

stærkt forurenet 
havbund
Uden for de officielle bade-
zoner bliver vandkvaliteten 
hverken testet eller bereg-

net af computersimulatio-
ner. Men selv hvis vandet 
i sig selv er rent, så er hav-
bunden ikke.

“Havbunden i Køben-
havns Havn er stærkt for-
urenet. Det er derfor ikke 
sundhedsmæssigt for-
svarligt at bade, hvor man 
kan nå bunden og hvirvle 
bundslam op. Dette gør 
sig f.eks. gældende i alle 
Københavns kanaler og i 
Foldgraven i Teglværkshav-
nen, og af samme grund er 
det ikke tilladt at dykke i 
hele havnen” skriver By & 
Havn i en analyse foreta-
get for Københavns Kom-
mune i forbindelse med et 
politisk ønske om at frigive 
badning i hele havnen for få 
år siden. Af samme grund 
er de lovlige badezoner alle 
anlagt steder, hvor vandet 
er mindst fire meter dybt, 
så det er muligt at springe 
i på hovedet uden at komme 
for tæt på den forurenede 
havbund. 

Trængsel på vandet
Selv hvis man ser bort fra 
spørgsmålet om vandkvali-
tet, er der sikkerhedsmæs-
sige grunde til, at badning 
er ulovligt i det meste af 
havnen.

Eksempelvis kan robåde, 
kajakker, havnebusser og 
kanalrundfarter have svært 
ved at få øje på et badende 
hoved i vandoverfladen. Det 
kan altså være forbundet 
med stor personfare at bade 
uden for badezonerne. Gør 

folk det alligevel, er der ri-
siko for, at sejlende trækker 
længere væk fra land for at 
komme på sikker afstand af 
de ulovligt badende. Men 
det skaber mere trængsel i 
midten af havneløbet, hvil-
ket også kan føre til farlige 
situationer. 

grønt flag – men tjek 
alligevel

Er du en fast bader i en af 
de officielle badezoner, og 
viser flaget grønt – hvilket 
ifølge By & Havns oversigt 
betyder, at vandkvaliteten 
er god – så er det stadig en 
god idé at tjekke Teknik- og 
Miljøforvaltningens side.

Kommunen skriver nem-
lig – i modsætning til By & 
Havn – at du ikke bør bade, 
hvis du ikke kan se dine 
fødder, når du står i vand 
til knæene. Det kan skyldes 
en lokal opblomstring af 
giftige alger – også selvom 
flaget er grønt.

Hver sommer bader tusindvis af københavnere samt inden- og udenlandske turister i Københavns Havn hele vejen 
langs havneløbet. Men det er både ulovligt og usikkert. Badevandet bliver nemlig kun testet ved de afmærkede 
badezoner. I resten af havnen og Københavns kanaler er der ingen garanti for, at vandet er rent

ingen tester vandkvaliteten  
i Københavns kanaler eller 
i havneløbet uden for de 
officielle badezoner. Alligevel 
bader mange - ulovligt - uden 
for de afmærkede zoner.
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Bryggens jordbundne operadiva forbereder sig på 
næste akt
Sine Bundgaard fejrer i år sit kunstneriske 25-års jubilæum som operasanger. Netop nu er hun 
aktuel i ‘Den glade enke 2.0’, en moderne og humoristisk opsætning af den klassiske operette. 
Men midt i festlighederne har hun også blikket rettet mod nye kapitler i livet. For efter denne 
sæson siger hun farvel til solistensemblet på Det Kongelige Teater og åbner døren til et friere og 
mere improviseret liv

Tekst: Johnny Hedegaard
Foto: Camilla Winther
redaktion@bryggebladet.dk

Sine Bundgaard skæver 
lidt til uret på væggen. Ti-
den iler, og undertegnede 
foreslår at afrunde samta-
len, men stjernen fra Euro-
pas store operascener af-
slår med et stort smil: 

- Jeg skal bare nå i Brug-
sen og købe et bundt per-
sille til madlavningen. 

Madlavning er én af hen-
des store passioner. Og 
det foregår altid til lyden 
af radioens musik. Jazz-
kanalen P8. Eller swin-
gende soul. Så kører det. 
Musik skal der til, også i 
arbejdslivet. 

Lige nu sidder hun i cow-
boybukser og hættetrøje, 
men når hun trækker i 
arbejdstøjet, er det noget 
helt andet: Så taler vi om 
sølvglinsende, stramme 
og f lotte kjoler, pudder, 
kindrødt, sminke, håret 
sat op. Store armbevægel-
ser. Det drejer sig om sex, 
magt, politik, intriger, 
kærlighed, sorg og glæde. 
Livets op- og nedture, som 
er menneskets lod.

Sine Bundgaard er ope-
rasanger, og har man ikke 
sin regelmæssige gang 
i Operaen, kan hun ofte 
høres i radioen. Så ofte, at 
man skal kunne tælle med 
hundreder. Hun er netop 
nu aktuel i rollen som som 
Hanna Glawari i operetten 
‘Den glade enke 2.0’, der 
havde premiere i Operaen 
tidligere på måneden. 

intet som musikken
 Sine Bundgaard er vokset 
op med musik, og meget 
tidligt fandt hun ud af, 
at hun ville synge opera. 
Forældrene sagde, at det 
skulle hun kun, hvis hun 
ikke kunne lade være. Det 
kunne hun ikke. Hun kom 
på konservatoriet og si-
den Operaakademiet, men 
tvivlede alligevel under-
vejs. Der var brug for en 
tænkepause. Selv om hun 
ikke mere var helt sikker 
på, at opera skulle være 
hendes livskompas, lod 
hun døren stå på klem ved 
at tage orlov, og afskrev 
ikke operaen fuldstæn-
digt. Heldigvis. 

Sine Bundgaard vendte 
tilbage efter en mental 
dannelsesrejse på halvan-
det år. I orlovsperioden var 
hun blandt andet på Det 
Danske Filminstitut, hvor 
hun var med til at organi-
sere den filmfestival, der 
i dag hedder Copenhagen 
DOX. Hun lavede lokalra-
dio med montage, repor-
tage og hvad der ellers hø-

rer radioen til. Sidst, men 
ikke mindst, var hun på en 
længere rygsæk-trekking-
tur til Indien og Himalaya.

- Jeg afsøgte, om der var 
andre ting, der ville gribe 
mig lige så meget som mu-
sikken – men det var der 
bare ikke.

Sine Bundgaard vendte 
tilbage til operaen og hav-
de sin kunstneriske debut 
for femogtyve år siden 
i rollen som Barbarina i 
‘Figaros Bryllup’. Det er 
netop dette jubilæum, der 
bliver markeret og fejret 
den 9. maj på Det Konge-
lige Teater. 

Verdensdame
Hun blev fastansat på Det 
Kongelige Teater i 2009, 
og gennem årene har hun 
optrådt på Europas største 
operascener og festivaler. 
Oper Zürich, Opera de Pa-
ris og Bayerische Staats-
oper, Edinburgh Festival, 
Holland Festival, Prague 
Easter Festival. Og rosi-
nen i pølseenden: Hirts-
hals Operafestival. 

Uforglemmelig 
forsmået kongedatter
Det er svært at finde en 
europæisk scene, der ikke 
har givet rum og plads til 
hendes stemme. Priser 
og anerkendelser har hun 
selvfølgelig også modta-
get op til f lere gange. Her 
skal blot i tilfældig ræk-
kefølge nævnes et par af 
dem: Årets DR-kunstner, 
Reumert-prisen som årets 
sanger, Aksel Schiøtz-pri-
sen, Ridder af Dannebrog.

I juryens begrundelse 
for i 2020 at indstille Sine 
Bundgaard til Reumert-
prisen for sin figur Elektra 
i Mozarts opera Idomeneo 
lød det:

”Hvem kan svigte så fa-
belagtig en Elektra?" Kon-
gesønnen ville ikke have 
hende, men det ville pub-
likum! Sine Bundgaard 
var uforglemmelig som 
forsmået kongedatter i det 
græske drama om krig og 
fred. Forelsket, skuffet 
og vred. Furiøs og fuldt 
forståelig som menneske. 
Med luksuriøs klang og 
inderlig stemme gød hun 
guld over Mozarts mytolo-
giske mesterværk.”

Bundgaard på 
Bryggen      
      For herboende lokalpa-
trioter er det verbal f løde-
skum, når Sine Bundgaard 
siger:

- Jeg er operasanger og 
jeg er Bryggebo. Og Bryg-
gebladet er den eneste 

avis, jeg virkelig læser.
Hun kom til Bryggen 

ved lidt af en tilfældighed 
i 1996: En medstuderende 
gik rundt på konservato-
riet og spurgte, om der 
ikke var nogen, der kunne 
tænke sig at blive skrevet 
op til en bolig på Bryggen. 
Han boede i en andelsfor-
ening uden venteliste og 
med stor udskiftning. Sine 
Bundgaard slog til, og ef-
ter urimeligt kort tid var 
der en ledig lejlighed. Det 
var i 1996. 

Hun er siden f lyttet om 
på solsiden, men stadig i 
den samme ejendom og 
sammen med sin kære-
ste. I en to-værelses med 
altan. Og det er hér, hun 
udøver sin passion for 
madlavning til lyden af 
jazz eller soulmusik. Der 
bliver aldrig spillet opera 
i boligen, medmindre et 
stramt fagligt anliggende 
kræver det.

Efter arbejdsdagen, når 
aftenens forestilling er 
færdig, når publikums stå-
ende og larmende bifald 
er stilnet af, projektørly-
set slukket, arbejdstøjet 
krænget af, og kindernes 
naturlige farve igen er 
synlig, så elsker hun at 
”tage fra teatret i mine 
jeans og min regnfrakke 
og køre hjem på min cykel 
langs med vandet til Is-
lands Brygge og være helt 
anonym”, fortæller hun. 

opera for folket
Det ligger Sine Bundgaard 
meget på sinde at deltage i 
arbejdet med at gøre opera 
til folkeeje. Hun har trådt 
sine barnesko og har nu 
som voksen et sommerhus 
i Nordjylland. Da hun er-
farede, at Hirtshals Opera 
Festival havde set dagens 
lys ved lokale kræfters 
store arbejde, faldt det 
hende derfor helt natur-
ligt straks at byde ind med 
sin store operaerfaring 
og sine mange kontakter. 
I dag er hun en del af be-
styrelsen og kunstnerisk 
rådgiver. 

- Man kan spørge, hvad 
Vesterhavet og opera har 
med hinanden at gøre. De 
klæder hinanden; naturen 
og opera, fastslår Sine 
Bundgaard. 

Fiskekutter som 
kulisse
Som vi kender fra den kø-
benhavnske pendant Co-
penhagen Opera Festival, 
synges der under festiva-
len i Hirtshals på gader, 
pladser og på havnen. Folk 
kommer til og fra. Med 
børn på vej hjem fra insti-

tution og med indkøbspo-
ser i hånden. 

- Lokalsamfundet er in-
volveret, og det samme 
er det lokale erhvervsliv. 
Det var aldrig kommet op 
at stå uden det lokale en-
gagement. Lidt ligesom da 
Bryggebladet blev til no-
get, fortæller Sine Bund-
gaard. 

Hirtshals Opera Fe-
stival er vokset fra to til 
fire dage og fra cirka to 
et halvt tusinde gæster 
til næsten firetusinde, og 
ikke bare publikum får en 
stor oplevelse. Det gør de 
optrædende også: 

- Det er vidunderligt at 
stå og synge i solnedgan-
gen med en fiskekutter 
som kulisse, siger Sine 
Bundgaard.

Helt lokalt trækkes ope-
raen også væk fra den sto-
re scene, når Sine Bund-
gaard om et øjeblik skal 
stå i Operahusets foyer 
og synge arier, mens folk 
hænger i baren med en 
drink i hånden.

Og så skal det ikke glem-
mes, at opera både i går, i 
dag og i morgen er evigt 
aktuel med de samme in-
gredienser, som fylder 
vores hverdagsliv: Sex, 
magt, politik, intriger, 
kærlighed, jalousi, sorg og 
glæde.

- Måden, vi lever på, må-
den, historien fortælles på 
- TV, andre medier, gade-
teater, opera - forandrer 
sig måske. Men menne-
skene er de samme.

svin i f lere etager
Både folkelig og aktuel 
er også øjeblikkets store 
forestilling på Det Kon-
gelige Teater: ’Den glade 
enke 2.0’ med Sine Bund-
gaard i rollen som den ti-
tulære enke. Stykket er 
oprindeligt skrevet i 1905, 
men meget har ændret sig 
siden da, og teksten er om-
skrevet og moderniseret 
af Adam Price og Kasper 
Holten:

Danilo og Hanna havde 
en kærlighedsaffære, da 
de var yngre. Det gik ikke, 
og Hanna giftede sig med 
landets største svinepro-
ducent, Svendsen, med 
svin i f lere etager. Han 
dør hurtigt, og det, hun 
arver, er ”en stald fuld af 
svin”. Danilo var stjerne 
på teatret, men stjernen 
er falmet, og pengenøden 
er stor. Så meget, at han 
har sagt JA til at medvirke 
i et TV-program: ”Gift ved 
første knald”. Danilo og 
Hanna, som nu er et øko-
nomisk attraktivt parti, 
mødes igen. Hvordan, det 
går, kan man opleve på 

teatret med alle stykkets 
festlige sange, ørehænge-
re og livlig musik.

et ganske særligt 
stykke
Selv om Sine Bundgaard 
f lere gange undervejs un-
derstreger, at det at synge 
opera er et arbejde, er der 
dog operaer, som følelses-
mæssigt og personligt har 
betydet mere end andre. 
Blandt alle de store ope-
raer, hun har sunget på de 
store scener, er der især 
én, som har berørt hende: 
Peter Grimes.

- Jeg følte, jeg kendte 
hver eneste tone i stykket 
dybt ind i sjælen. Hand-
lingen udspilles på den 
engelske østkyst, hvor alt 
foregår på naturens præ-
misser med storm, blik-
stille, og hvor folk drukner 
på havet. Jeg kender sådan 
et samfund fra Nordjyl-
land. Der er personer, 
som har været tæt på mig, 
som har mindet meget om 
Peter Grimes, den lokale 
kroværtinde, dommeren, 
kvaksalveren, den slad-
dervorne enke, der spre-
der falske rygter. Stykket 
var en milepæl, og jeg er 
enormt taknemmelig for, 
at jeg fik lov til at lave den. 
Den ligger mig meget nær, 
fortæller Sine Bundgaard. 

Når projektørlyset 
slukkes
Om et øjeblik, den 9. maj, 
fejrer Sine Bundgaards sit 
femogtyve års kunstnerju-
bilæum med fest og cham-
pagne. Men det er ikke 
”bare” en almindelig fest. 

- Det Kongelige Teater 
har været en stor del af mit 
liv de sidste femogtyve år. 
Derfor betyder det noget 
for mig, kan jeg mærke.

Men det stikker også lidt 
dybere end det. Nye over-
vejelser venter forude. 
Nye beslutninger. Nye 
muligheder. I ansættelses-
kontrakten med Det Kon-
gelige Teater står der, at 
man fratræder det år, man 
fylder seksoghalvtreds år. 
Man har dog mulighed for 
at forlænge ansættelsen 
med ét år ad gangen, til 
man fylder tres år. Men 
Sine Bundgaard har fra-
valgt denne mulighed, og 
forlader Det Kongelige Te-
aters solistensemble ved 
udgangen af sæson 25/26.

Derfor er den store fest 
samtidig starten på ned-
tællingen til afslutningen 
på en lang og begivenheds-
rig karriere. Selv om Sine 
Bundgaard ikke er færdig 
med at være sanger, ved 
hun ikke, hvad fremtiden 

byder på. Hun forsøger at 
forberede sig så godt som 
muligt.

- Jeg ved jo dybest set 
ikke, hvem jeg er, når pro-
jektørlyset slukkes, erken-
der hun.

Alligevel ser hun frem 
til en helt ny livsrytme. I 
operaverdenen planlæg-
ger man sit skema både to 
og tre år frem i tiden. Nu 
bliver der pludselig plads 
til at improvisere. 

- Hvad har tilværelsen 
at byde på nu og fremover. 
Skal jeg synge? Skal jeg 
lave f lere festivaler? Skal 
jeg være rejseleder – el-
ler måske kirkesanger i 
Hans Tausens Kirke. Jeg 
prøver at se det lidt som 
en gave, for man er jo ikke 
gammel, når man er seks-
oghalvtreds. Så har man 
stadig meget krudt i sig, 
og jeg har ikke tænkt mig 
at lægge mig på sofaen og 
se TV.
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Victoria vil bevare Almas sjæl
Café Alma har fået nye ejere, men det meste forbliver, som det plejer. Bagdøren genåbner med et bredere 
sortiment, og så skal gæsterne til at vænne sig til at bestille og betale ved bordene 

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Det er ikke til at se med 
det blotte øje, at noget har 
ændret sig i Café Almas 
hyggelige kælderlokaler. 
Interiøret er, som det plejer, 
personalet er det samme, 
selv mange af gæsterne er 
stamkunder igennem man-
ge år. Og det er præcis så-
dan, det skal være. 

- Hvorfor ændre på noget, 

når nu det fungerer så godt, 
konstaterer Victoria Sei-
denfaden (31) med et imø-
dekommende smil. 

Hun har stået bag disken, 
været på gulvet, siddet på 
kontoret, rendt på lageret, 
og hvad man ellers gør som 
daglig leder af en travl café 
siden 21. marts, hvor hun 
sammen med erhvervs-
mand og erfaren restaura-
tionsejer Martin Callesen 
Glerup overtog Alma. Gen-
nem sin virksomhed Calle-

sens Pengetank ApS ejede 
Martin Callesen Glerup 
allerede smørrebrødsre-
stauranten Restaurant 1733 
og den amerikanske diner 
The Midwestern Diner, der 
begge ligger i indre by. Og 
i år udvidede han porteføl-
jen med Café Alma her på 
Bryggen. 

Plug’n’play
Victoria Seidenfaden har 
bestyret The Midwestern 

Diner de sidste tre år, men 
er nu også sat i spidsen for 
at føre Café Alma videre. 
Det krævede heldigvis ikke 
den store omstilling. 

- Stedet virker jo. Det er 
en lille diamant her i lokal-
området, siger Victoria og 
tilføjer:

- Det har været en meget 
‘plug’n’play’ overdragelse. 

Hun har ikke travlt med 
at ændre radikalt på caféen, 
og de småændringer, hun 
har i støbeskeen, kommer 

til at ske i samspil med gæ-
sterne. 

- Vi justerer nok lidt på 
menuen, men først vil vi 
spørge gæsterne, hvad de 
kunne tænke sig. Hvad 
mangler vi her på Bryggen?, 
spørger hun og fortsætter:

- Vi planlægger også at 
genåbne ‘Bagdøren’ og har 
planlagt at udvide sortimen-
tet med blandt andet lækre 
is, til de varme sommerda-
ge på Bryggen. Derudover, 
kommer vi også til at sælge 
vin og øl ud af huset gen-
nem bagdøren og har fået et 
fantastisk samarbejde op og 
køre med Ricco’s kaffe, så 
vi kommer også til at sælge 
deres bønner. Og så har 
vi på plakaten at få nogle 
lækre salater på take-away 
menuen.

Bliv siddende
Den største ændring, kun-
derne kommer til at mærke, 
er, at Victoria har indført 
bordbestilling og -betaling, 
så man ikke længere skal 
op i baren for at blive be-
tjent. Det var en helt logisk 
beslutning for Victoria, der 
oprindeligt tog sin HG med 
speciale i kundekontakt og i 
alle de 12 år, hun har arbej-
det i café-branchen, har væ-
ret draget og drevet af god 
kundeservice.

- Jeg befinder mig helt 
klart bedst ‘front of house’. 
Jeg bliver sindssyg, hvis jeg 
bare sidder bag en compu-
ter, griner hun og fortsæt-
ter: 

- Det har altid været 
service-delen og kontak-

ten med kunderne, der har 
gjort det for mig. 

Den nyindførte bordbe-
stilling kommer dog til at 
kræve lidt tilvænning for 
både stamgæster og for per-
sonalet, der alle som én er 
blevet på holdet efter ejer-
skiftet.

- Vi er nødt til at spørge 
kunderne, om de ikke nok 
vil være søde at blive sid-
dende på deres pladser, for 
ellers lærer vi det heller al-
drig selv, fortæller Victoria 
med et stort grin. 

dyrk lokalmiljøet
Det er vigtigt for Victoria, at 
Café Alma bevarer sin sjæl 
og sin status som ét af bryg-
geboernes stamsteder. Hun 
leger derfor allerede med 
forskellige løse forslag om 
at arrangere Sankt Hans, 
julefrokoster, fastelavnsfej-
ring og andre events ved 
forskellige højtider. Men 
først og fremmest vil hun 
gerne invitere bryggebo-
erne til åbningsfest i ‘Bag-
døren’ på Egilsgade den 3. 
maj klokken 14-18, hvor der 
bliver serveret bobler og is 
til alle, der kommer forbi og 
siger hej

- Vi vil gerne favne og dyr-
ke lokalmiljøet. Alma skal 
være stamstedet. 

Victoria seidenfaden er ny 
bestyrer af Café Alma.

Føtex City rykker ind i A-House
To 365discount-butikker på Islands Brygge bliver nu overtaget af Salling Group. Butikken ved Islands Brygge 
Metrostation vil blive konverteret til en Netto, mens lokalerne i A-House kommer til at danne rammerne om 
bydelens første Føtex City-forretning
Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Snart kan beboerne på 
det sydlige Islands Brygge 
gøre deres daglige indkøb 
i en spritny Føtex City i A-
House. Det ligger fast, efter 
at Konkurrence- og Forbru-
gerstyrelsen har godkendt 
en storhandel, der betyder, 
at i alt 33 365discount-
forretninger landet over 
vil skifte hænder fra Coop 
til Salling Group. Ud over 
forretningen i A-House vil 
også 365discount i bygnin-
gen Metropolen ved Islands 
Brygge Metrostation få en 
overhaling og blive genåb-
net som en Netto. 

- Vi er selvsagt glade for 
myndighedernes godken-
delse af aftalen, der gør 
det muligt for os at bringe 
Føtex og Netto ud til endnu 
flere kunder, og vi ser frem 

til at byde en masse nye, 
dygtige kollegaer velkom-
men i Salling Group, skriver 
administrerende direktør 
Anders Hagh i en presse-
meddelelse. 

To af Bryggens tre 365dis-
count butikker er blevet 

overtaget af Salling Group og 
bliver nu konverteret til en 

Netto og en Føtex City 
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New Normal fejrer fødselsdag med prisnominering
Skønhedsklinikken New Normal på Islands Brygge fylder ét år, og som et ekstra lys i fødselsdagskagen er klinikken 
nomineret til en pris ved Danish Beauty Award

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Musikken fra DJ-pulten i 
hjørnet er energisk og spil-
ler om kap med snak og 
latter i det højloftede forlo-
kale i skønhedsklinikken 
New Normal, der ligger 
lige ud til Havneparken et 
stenkast fra Langebro. Et 
stort bord midt i lokalet er 
dækket med et farverigt ud-
valg af frugt, chips og andre 
snacks samt tynde glas med 
bobler eller juice og soda-
vand til afholdsmænd.

På display langs væg-
gene står alverdens flasker 
og tuber med forskellige 
skønhedsprodukter i alle 
former og farver, og på en 
fladskærm over døren til 
baglokalet får en mand, der 
har opnået et stort vægttab, 
hevet og strakt sit løse ma-
veskind i alle retninger.

og de nominerede er…
Stemningen er høj, og alle 
folk er klædt og stylet, som 
skulle de gå catwalk om et 
øjeblik. Ikke mindst klinik-
kens indehaver Anne Kim 

Neergaard, der myldrer 
rundt i en tætsiddende rød 
kjole og konstant bliver he-
vet til side af folk, der vil 
tale med hende eller tage 
billeder af hende. Hun er 
også festens naturlige midt-
punkt; og der er meget at 
fejre. For et år siden åbnede 
hun klinikken i apotekets 
gamle lokaler. Og derud-
over er hun lige blevet no-
mineret til en pris ved Da-
nish Beauty Award. 

sætter strøm til 
skønheden
Hun har nemlig som den 
første i Danmark investeret 
i en række højteknologiske 
maskiner, der benytter sig 
af såkaldt HIFES og

HIFEM-teknologi, som 
anvender elektromagnetisk 
energi til at stimulere musk-
lerne og forbedre hudens 
udseende. HIFES bruges 
primært til ansigtsbehand-
linger og fungerer ved at 
sende højintensitets elek-
tromagnetiske impulser til 
specifikke ansigtsmuskler. 
Målet er en toning og løft-
ning af ansigtet uden behov 
for nåle eller kirurgi. 

HIFEM er til resten af 
kroppen. Maskinen sender 
groft sagt strøm gennem 
huden, hvilket stimulerer 
de nerver, der får musk-
lerne til at trække sig sam-
men. Det skulle hjælpe med 
at opbygge og tone musk-
lerne og give et mere fast 
og stramt udseende. Der-
for bliver det ofte brugt til 
behandling af eksempelvis 
mave, lår eller bagdel.

impulser i 
bækkenbunden
Det store dyr i åbenbarin-
gen er den såkaldte ‘Em-
sella’-maskine, som er på 
display i et sidelokale, hvor 
‘køkkenfesten’ finder sted. 
Et stort sammenrend af 
mennesker står omkring 
maskinen, der for det utræ-
nede øje nærmest ligner et 
stort blåt toilet. En ældre 
herre sætter sig til rette i 
maskinen og gør i samme 
sekund, der bliver tryk-
ket på knappen, store øjne, 
hvorefter han griner højt. 
Også denne maskine sen-
der nemlig elektriske im-
pulser ind i hans krop for 
at stimulere musklerne. 

Specifikt dem omkring 
bækkenbunden, hvilket kan 
hjælpe mod ufrivillig vand-
ladning hos både mænd og 
kvinder. Emsella henvender 
sig også til kvinder, der øn-
sker at genvinde kontrollen 
efter fødsel, eller som ople-
ver ufrivillig vandladning 
som følge af aldring eller 
overgangsalder. 

New Normal er nomi-
neret i kategorien ‘Årets 
skønhedsbehandling - bio-
hacking beauty’ ved årets 
Danish Beauty Award, der 
finder sted den 25. april i 
Tivoli Congress Center i 
København.

stifter og indehaver af skønhedsklinikken New Normal, Anne 
Kim Neergaard, fejrer klinikken på Bryggens 1-års fødselsdag.

smuk skifter hænder - men ikke hjerte
Efter 21 år som ejer og daglig leder af ‘Smuk’ i Njalsgade har Åsa Olofsson overdraget skønhedsklinikken til sin 
mangeårige kollega og makker, Cecilia Westman. Overdragelsen trådte i kraft allerede 1. september sidste år, og 
fredag den 24. april fejres skiftet med en reception i klinikken 
Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Efter mere end 21 år med 
ansigtsbehandlinger, mani-
cure, hårfjerning og hotsto-
ne massage takker Åsa 
Olofsson af og giver nøg-
lerne til skønhedsklinikken 
Smuk i Njalsgade videre til 
sin mangeårige kollega Ce-
cilia Westman.

orange salon
Åsa åbnede Smuk den 6. 
juli 2003 på et tidspunkt, 
hvor Islands Brygge stadig 
var under udvikling, og der 
ikke var mange andre kos-
metologer i området. Men 
Åsa så potentialet, og da en 
gammel frisørsalon kom til 
salg, slog hun til. 

- Jeg havde arbejdet som 
kosmetolog i cirka et år, 
da jeg besluttede mig for 
at åbne min egen klinik. 
Jeg havde ikke nogen rela-
tion til Bryggen dengang, 
men jeg blev forelsket i den 
landsbyagtige stemning og 
det spirende nærmiljø, for-
tæller Åsa og tilføjer:

- Det var en stor opgave at 
forvandle en gammel, oran-
ge frisørsalon til et lyst og 
roligt behandlingssted. Jeg 
var så heldig, at en af mine 
venner netop var ved at lave 
speciale på arkitektskolen 
og valgte at bruge klinik-
ken som afgangsprojekt.

Med undtagelse af vedli-
geholdelse og nogle enkelte 

opgraderinger ser Smuk 
stadig ud, som den gjorde i 
2003. 

Fra sverige til islands 
Brygge
Cecilia trådte ind i klinik-
ken i 2018. Oprindeligt fra 
Sverige ligesom Åsa kom 
hun til Danmark for at læse 
til kosmetolog. Efter et kort 
ophold i Sverige og en pe-
riode på en klinik på Øster-
bro førte en veninde, der 
arbejdede i Smuk, hende til 
klinikken i Njalsgade. Og 
her føltes det rigtigt fra før-
ste dag.

- Jeg vidste med det sam-
me, at Smuk var noget sær-
ligt. Jeg kan godt lide, at 
klinikken er så personlig og 
hyggelig, og at der bliver gi-
vet plads til hver enkelt kun-
de. Kunderne på Islands 
Brygge er helt fantastiske, 
og jeg mærker en exceptio-
nelt god lokal støtte, hvilket 
bare gør det til en fornøjelse 
at tage på arbejde hver dag, 
fortæller hun og fortsætter: 

- Helt fra jeg startede i 
Smuk, tænkte jeg, at hvis 
jeg en dag skulle have min 
egen klinik, så skulle den 
være ligesom Smuk. Jeg 
havde aldrig turdet drøm-
me om, at det skulle blive 
lige netop Smuk. 

De to kvinder fandt hur-
tigt en fælles rytme og ar-
bejdede tæt sammen i flere 
år. Cecilia har i længere 
tid haft det daglige ansvar 
i klinikken, og da overdra-

gelsen begyndte at blive en 
reel mulighed, var beslut-
ningen ikke svær for Ceci-
lia, der er blevet kørt trygt 
i stilling af Åsa.

- Det er selvfølgelig mega-
spændende og også lidt ner-
vepirrende. Men jeg havde 
ikke kunnet ønske en bedre 
overgang, hvor Åsa hele ti-
den har været trygt ved min 
side, klar til at guide mig og 
hjælpe mig med de spørgs-
mål, der dukker op, når 
man skal til at stå på helt 
egne ben. 

Rolige hænder
For Åsa er det naturligvis 
forbundet med et vist ve-
mod at tage afsked med sit 
livsværk, men hun finder 
ro i tanken om, at klinikken 
er overladt i Cecilias rolige 
hænder.

- Det er utroligt specielt og 
også vemodigt at sige farvel 
til Smuk, der på mange må-
der har været som et ekstra 
barn, og som har været en 
del af mit liv i mere end 20 
år. Men det gør det langt 
mere trygt og dejligt, når 
jeg får lov at give Smuk vi-
dere til Cecilia, der glæder 
sig til nu at kunne bringe 
Smuk videre med al hendes 
viden og stærke faglighed. 
Hun kender både kunderne 
og ånden i klinikken bedre 
end nogen anden, fortæller 
Åsa, der ikke har planer om 
at ligge på den lade side. 

- Jeg bruger min tid som 

frivillig butiksansvarlig for 
Mødrehjælpens butik på 
Istedgade og er meget tæt 
på at kunne slå dørene op 
for et spændende projekt 
på en gård i Nordsjælland, 
hvor jeg sammen med en 
veninde arbejder på at lave 
events og gårdbutik.  

Ejerskiftet er nu en reali-
tet. Men Cecilia forsikrer, 
at kunderne ikke vil mærke 
den store forskel.

- Jeg ønsker at bevare alt 
det, der gør Smuk til Smuk. 
Det handler om nærvær, ro 
og kvalitet – og selvfølgelig 
de dejlige mennesker, der 
kommer her. Jeg glæder 
mig helt vildt til fremtiden, 
siger hun.

Receptionen for det nye 
kapitel i Smuk finder sted 
torsdag den 24. april fra 
klokken 14:00 i klinikken 
på Njalsgade. Alle er vel-
komne.

Cecilia Westman (tv) har 
overtaget skønhedsklinikken 

Smuk i Njalsgade fra dens 
stifter Åsa Olofsson (th).



16 BRYGGEBLADET  24. april 2025iNfRastRuktuR

Bryggen får ny metrostation om 11 år
Med en ny aftale mellem Borgen og Rådhuset er planerne om en ny metrolinje M5 sat på skinner. Linjen, der 
blandt andet giver Bryggen sin anden metrostation, der kommer til at ligge i Axel Heides Gade, åbner efter planen 
om 11 år

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: KK
redaktion@bryggebladet.dk

Islands Brygge får endnu 
en metrostation. Det ligger 
fast, efter at regeringen og 
Københavns Kommune for 
nylig gav håndslag på en 
stor aftale om infrastruktur 
i København, herunder en 
ny metrolinje M5.

Kun ét havnesnit
Den nye metro kommer til 
at forbinde Københavns 
Hovedbanegård med Axel 
Heides Gade på Islands 
Brygge i syd og den kom-
mende nye kunstige boligø 
Lynetteholm i nord. Linjen 
får i alt ni nye stationer, men 
kommer ikke, som man på 
rådhuset ellers havde håbet 
på, til at tage endnu et dyk 
under havnen og forbinde 
Lynetteholm med Øster-

port. Der er dog mulighed 
for at udvide linjen med en 
sådan forbindelse på et se-
nere tidspunkt, ligesom den 
også kan udbygges til en 
ny ringbane med stop ved 
Rigshospitalet, Stengade og 
Gammel Kongevej. 

20 milliarder kroner
Med den nye aftale er finan-
sieringen af M5-linjen fal-
det på plads. Staten spytter 
næsten 20 milliarder kroner 
i bøssen, som både skal fi-
nansiere anlægget af metro-
en samt første etape af en 
planlagt østlig ringvej. Men 
forventningen er, at byud-
viklingen af Østhavnen og 
Lynetteholm tilsammen vil 
indbringe 21 milliarder kro-
ner, hvoraf de knap 20 skal 
føres tilbage til staten, så 
regnskabet her ender med 
at gå i nul. Københavns 
Kommune vil derudover 
spæde til med 2,5 milliar-
der kroner i perioden 2026-
2045. 

Med finansieringen på 
plads er nøglen så godt som 
sat i tændingen på tunnel-
boremaskinerne. Men først 
skal en række formaliteter 
på plads. Sidste år blev der 

udarbejdet en miljøkonse-
kvensvurdering, og aktuelt 
arbejdes der på en supple-
rende miljøkonsekvensvur-
dering, der skal godkendes 
politisk til efteråret. Der-
næst skal Folketinget vedta-
ge en anlægslov, der formelt 
muliggør, at byggearbejdet 
kan gå i gang. 

Efter planen går selve 
byggeriet i gang i starten 
af 2026. Første etape af den 
nye metrolinje, heriblandt 
stationen i Axel Heides 
Gade, forventes at stå klar 
i 2036. 

Regeringen og Kommunen 
har indgået en aftale om at 
bygge den nye metrolinje 
M5, der blandt andet vil give 
Islands Brygge endnu en 
station.  

enghavebro skrinlagt på ubestemt tid
Planerne om en ny cykel- og gangbro er med al sandsynlighed skrottet. Politikere prioriterer i stedet bro til Refshaleøen
Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Rambøll/Gotlieb 
Paludan Architects
redaktion@bryggebladet.dk

Planerne om at etablere 
en ny cykel- og gangbro 
mellem Islands Brygge og 
Enghave Brygge er drop-
pet midlertidigt og måske 
for bestandig. Sådan ligger 

landet, efter at et flertal af 
politikerne i Teknik- og Mil-
jøudvalget besluttede ikke 
at søge ekstern finansiering 
til den nye bro. 

Puljepenge
Den nationale cykelpulje 
kunne have dækket 40 pro-
cent af de 250 millioner 

kroner, som broen ville ko-
ste, hvis man vel at mærke 
havde valgt at søge den. 
Men det ønskede Social-
demokratiet, Venstre, Det 
Konservative Folkeparti og 
SF ikke. Partierne var nem-
lig varmere på en anden, 
nordligere broforbindelse 
mellem Refshaleøen og 
Langelinje, og der vil derfor 

nu i stedet blive søgt finan-
siering til denne bro. 

Man kunne i teorien 
godt have søgt puljepenge 
til begge broer, men det er 
usandsynligt, at staten ville 
afsætte penge til to cykel-
broer i København samti-
dig. Dertil kommer, at det 
ville være en kolossal ud-
skrivning for Københavns 

Kommune at sætte gang i to 
så store broprojekter sidelø-
bende. 

Brobehov
Hvorvidt, Enghavebroen er 
død eller blot i respirator, er 
uvist. Faktum er, at Bryg-
gebroen er overbelastet, og 
at behovet for flere forbin-

delser over havnen kun bli-
ver større i de kommende 
år. Men om det betyder, at 
planerne om en bro mellem 
Sirius Plads og Lyngholm 
vil blive taget frem igen og 
støvet af i fremtiden, er det 
for tidligt at spå om. 

efter mange års politisk behandling, flere foranalyser og et hav af borgermøder blev Enghavebroen taget af bordet umiddelbart inden, der skulle have været trykket på startknappen.
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strikkepindene samler Bryggen
Strikkeentusiasmen har spredt sig til Bryggen. Kulturhuset Islands Brygge har i foråret åbnet dørene for 
arrangement-rækken ‘Strikketimen’, hvor alle strikkeglade eller nysgerrige folk kan kigge forbi til en aften med strik 
og snak, og et lignende koncept findes hos garnforretningen Lopapeysa

Tekst og foto: Victoria Bloch 
Blytt Sandstad
redaktion@bryggebladet.dk

Strik er en flere hundrede 
år gammel metode til med 
garn og pinde at kreere tøj, 
tæpper, tasker, og hvad man 
ellers kan komme i tanke 
om. Som så meget andet 
kommer strik i modebølger. 
Der findes flere lange strik-
ketraditioner som islandske 
eller norske sweatre, hvor 
strikkekunsten er videregi-
vet fra generation til gene-
ration 

- Jeg lærte selv at strikke 
af min mormor som barn 
og har strikket lige siden, 
husker Pia Saaek, der sam-
men med Karla arrangerer 
‘Strikketimen’ i Kulturhu-
set Islands Brygge.

- Faktisk er jeg de seneste 
år blevet positivt overra-
sket over hvor mange unge, 
der strikker. Jeg troede, at 
strikning var blevet glemt. 

Strikketimen blev opstar-
tet ved et tilfældigt sam-
mentræf. Karla, der kunne 
lide at strikke, kom jævn-
ligt i Kulturhuset Islands 

Brygge, hvor hun ofte så 
Pia sidde og strikke. 

- Jeg blev inviteret med, 
så vi var to til at drive det, 
fortæller Pia Saaek og ud-
dyber:

- Konceptet er enkelt: en-
hver med lyst kan komme 
og strikke og snakke. Vi 
låner Kulturhusets lokaler, 
sørger for kaffe, strikke-
kyndig vejledning og den 
gode stemning.

Unge og gamle mødes 
over maskerne
Indtil videre har Strikketi-
men været en succes med 
deltagere i alle aldre og 
både gengangere og nytil-
komne. 

- Engang kom to tolvårige 
veninder, der gerne ville 
lære at strikke. Vi har også 
haft nogle forbi, der er kom-
met cyklende fra Nørrebro, 
siger Pia Saaek og fortsæt-
ter:

- Der har også været man-
ge lokale fra Islands Bryg-
ge, hvilket er hyggeligt, når 
man møder hinanden på ga-
den efterfølgende. 

På sigt - hvis der er inte-
resse fra deltagerne - er pla-
nen at udvide strikketimen. 

- Eksempelvis kunne vi 
godt tænke os at holde et 
lille kursus om garnfarv-
ning eller et oplæg om spe-
cifikke strikketeknikker, 
fortæller Pia Saaek, der selv 
snart skal på strikkerejse til 
Marokko. Hun glæder sig 
til at dele ud af det nylærte 
på den anden side af rejsen. 

Nørkleri i Njalsgade
En anden strikkecafé på Is-
lands Brygge kan man finde 
hos garnforretningen Lopa-
peysa på Njalsgade, der lige 
har fejret sin treårs fødsels-
dag. I de hyggelige lokaler 
med farverigt garn i hylder 
på væggene og strikket på-
skepynt i vinduet sidder en 
gruppe kvinder og strikker 
derudad. 

- Vi har både en strikkeca-
fé om tirsdagen for strikke-
kyndige og en begynder-
strikkecafé om torsdagen, 
hvor der begge gange er 
rig mulighed for at strikke 
i godt selskab og udveksle 

erfaringer, fortæller Trine 
Jensen, ejer af Lopapeysa, 
mens de sidste tirsdagsgæ-
ster strikker ivrigt i vej. 

Én viser sin nystrikkede 
sweater i lyse striber frem, 
mens en anden bladrer i et 
hæfte på jagt efter et strik-
keprojekt til sit barnebarn. 

- I butikken har vi oplevet 
en bred interesse for garn 
og opskrifter siden starten, 
måske særligt lidt nyere me-
toder, som at strikke oppe-
fra på rundpinde. Det lader 
til, at strikkeentuasiasmen 
i Danmark startede lidt før 
covid-19, men den blev hjul-
pet godt på vej af nedluknin-
ger, og har heldigvis holdt 
ved og er vokset lige siden, 
fortæller Trine Jensen og 
fortsætter: 

- Lysten til at strikke af-
spejler nok et fokus i dag 
på bæredygtighed, kreativ 
udfoldelse og en produktiv 
fritid. Derudover er strik-
ket tøj kommet på mode, og 
så findes der tilfældigheder 
som at blive inspireret af 
sine venner.

Strikketimen foregår ud-
valgte mandage klokken 
18.30 i Kulturhuset Islands 
Brygge og varer faktisk 
to og en halv strikketime. 
Næste arrangement er den 
28. april. Lopapeysas strik-
kecaféer foregår tirsdage 
og torsdage.

der er strik og samvær i Lo-
papeysas farverige garnkæl-
der hver tirsdag og torsdag.
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deT sKeR  
På BRyggeN
Hver måned er 
der begivenheder 
på Bryggen, der 
kan få dig til at 
grine eller græde. 
Begivenheder der 
gør dig klogere. 
Begivenheder for 
børn. Koncerter 
og udstillinger. 
Alt muligt. Læs 
her, hvad du ikke 
vil gå glip af i den 
kommende tid

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

❚  VANDRING

store vandredag på Amarminoen 

Der venter en stor oplevelse 
for hele familien, når Natur-
park Amager afholder årets 
Store Vandredag på Amar-
minoen. Det foregår søndag 
den 11. maj og er tredje ud-
gave af arrangementet. 

Årets vandredag arrange-
res i samarbejde med Dansk 
Vandrelaug, som tilbyder 
to særlige fællesvandringer 
med begrænset antal plad-
ser. Desuden kan man na-
turligvis gå hele den 27 kilo-

meter lange Amarmino eller 
vælge særskilte distancer på 
henholdsvis den nordlige og 
sydlige del af vandreruten 
samt en 5 kilometer børne-
venlig rundtur i naturpar-
kens centrale del. 

I Dansk Vandrelaug opfor-
drer formand Dorrit Chri-
stensen alle til at komme 
ud og få en stor oplevelse på 
dagen:

- Når vi vandrer sammen, 
åbner vi ikke bare stier – vi 
åbner også for samtaler, smil 
og nye fællesskaber. Det er 
her, magien opstår, siger 
hun. 

Forårets kulmination
Det er tredje gang, Natur-
park Amager afholder van-
dredagen, og ifølge naturvej-
leder Jes Aagaard er det et 
helt optimalt tidspunkt at gå 
Amarminoen på:

- Vi er lige midt i fuglenes 
højsæson, træer og buske 
har slået deres lysegrønne 
slør ud, og så er der allerede 

tradition for, at maj-vejret er 
godt på vandredagen, fortæl-
ler han og fortsætter:

- Derfor forventer vi be-
stemt at kunne give alle de 
deltagende en stor forårsop-
levelse.

Undervejs kan man på Vil-
lahøj møde fugleeksperterne 
fra Dansk Ornitologisk For-
ening København, der for-
tæller om naturparkens helt 
særlige fugleliv, som netop i 
maj kulminerer. Det er gratis 
at deltage, kræver ingen til-
melding, og der er Amarmi-
no-pins og en lille müslibar til 
de 500 første deltagere. 

Store vandredag på Amar-
minoen, der enten starter el-
ler slutter ved indgangen til 
Amager Fælled ved DR-byen 
metrostation. Vandredagen 
finder sted søndag den 11. maj 
og er gratis. Dog kræver Dansk 
Vandrelaugs guidede ture til-
melding via dvl.dk/storevan-
dredag.

❚  VANDREFORESTILLING

MeLLeMRUM kommer til Amager Vest 
Efter 17 år vender perfor-
mancekunstneren Kitt John-
son og hendes kompagni 

X-act tilbage til København 
med projektet MELLEM-
RUM – og denne gang 

lander de i Amager Vest. 
I samarbejde med det lille 
lokale storbyteater GLiMT 
Amager og en række cirkus-
kunstnere fra ind- og udland 

bliver bydelens kendte ga-
der og pladser scenen for en 
anderledes byvandring med 
både poesi, overraskelse og 
fysisk teater. I selskab med 
cirkuskunstnere fra nær og 
fjern kiler vi os ind i mel-
lemrummet mellem Islands 
Brygge og Sundholm, i 
spændingsfeltet mellem for-
tid og fremtid, gøgl og kon-
cept.

MELLEMRUM har tid-
ligere gæstet storbyer og 
afkroge i hele verden – fra 
Athen til Roskilde – men 
vender nu hjem til det urba-
ne udgangspunkt, hvor det 
hele begyndte.

Turen gennem Amager 

Vest inviterer både lokale og 
besøgende med på en sanse-
lig opdagelsesrejse, hvor by-
ens rum bliver genopdaget 
og fortolket på ny. Kom med 
og oplev det ekstraordinære 
i det ordinære.

MELLEMRUM Amager Vest 
kan opleves 15. - 25. maj. Billet-
ter kan købes på teaterbilletter.
dk/ Mødested oplyses pr. mail 
et par dage før forestillingen. 
Vandringen er desværre ikke 
egnet for gangbesværede, og 
der kan ikke medbringes klap-
vogne, barnevogne, kørestole, 
paraplyer eller hunde.

Tag med på en kort eller en 
lang vandretur på Amarmino-
en på årets store vandredag-
Foto: Naturpark Amager

❚  FÆLLESSPISNING

KomyoUnity spiser sammen mod ensomhed

igen i år arrangerer komYOUnity fællesspisning i forbindelse 
med Folkebevægelsen mod Ensomheds "Danmark spiser 
sammen uge" i uge 17. 

Som en del af Folkebevæ-
gelsen mod Ensomheds 
indsatser slutter yogastudi-
et komYOUnity sig til "Dan-
mark spiser sammen uge" i 
uge 17. 

- Det er en bevægelse, 
der hylder fællesskabet om-
kring måltidet, og det vil vi 
også gerne gøre i komYOU-
nity, fortæller den ene af ko-
mYOUnitys to ejere, Louise 
Gantzel.

 Ønsker man at spise med, 
skal man bare tilmelde sig 
på studiets hjemmeside og 
dukke op kl. 18.15 med sit 
eget bestik. Der bliver ser-

veret vand, kaffe og te, og 
vil man nyde et glas vin, kan 
man også købe dette. 

Måltidet er vegetarisk og 
glutenfrit, og prisen er 125 
kr. pr. person. Efter maden 
hjælpes alle ad med at ryd-
de op kl. 20.30.

Fællesspisning i komYOU-
nity torsdag den 24. april klok-
ken 18:30. Middagen koster 125 
kroner, og man kan tilmelde 
sig på komyounity.studio/
events

❚  FORESTILLING

Kamma fra islands 
Brygge
I anledning af, at det er 80 år 
siden afslutningen af 2. Ver-
denskrig, laver Marie Louise 
Cornelius, som er professio-
nel historiefortæller - og an-
sat på biblioteket i Njalsgade 
- en fortælleforestilling for 
børn om pigen Kamma, der 
boede på Islands Brygge un-
der krigen. 

Hendes bedste veninde var 
jøde og blev sendt i koncen-
trationslejr under krigen. Fra 
at være helt almindelige unge 
veninder, der leger i baggår-
dene på Bryggen, bliver der 
pludselig vendt op og ned på 
deres hverdag og venskab. 
Men Kamma slipper ikke 
sin veninde og sender pak-
ker ned til hende og hendes 
familie. En historie om ven-
skab og mod i en tid præget af 
usikkerhed og angst - hvilket 

også kan relateres til i dag. 
Heldigvis ender fortællingen 
godt.

Historien laves som en 
fortælling med få rekvisitter 
og er for voksne og børn fra 
ni år. Historien har fascine-
ret Marie Louise i mange år, 
"og nu skal den altså laves!".  
Forestillingen spilles om da-
gen for skoleklasser og om 
eftermiddagen for familier. 
Arrangementet er gratis og 
foregår i Bryggekælderen. 

Fortællingen ‘Kamma fra Is-
lands Brygge’ i Bryggekælderen 
under biblioteket i Njalsgade 
den 6. maj klokken 10.30 og 
igen klokken 17.00. Arrange-
mentet er gratis, men kræver 
billet, som kan anskaffes på bil-
letto.dk. 

Forestillingen ‘Kamma fra islands Brygge’ er baseret på 
hovedpersonen Kamma Andersens egen bog ‘Dengang - på 
Islands Brygge’.

Blandt de optrædende findes 
blandt andet et lokalt ansigt: 
Bryggebo Marek Magierecki.
Foto: Suzana Stolcova
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Udsigten fra et ormehul
Fascinationen af et kun 22 minutter langt litterært topmøde blev til flere hundrede timers research og en 
informationsmættet bog om det korte trappetræf mellem to af det 19. århundredes største nordiske litterære 
ikoner; den svenske dramatiker August Strindberg og den danske proletarforfatter Martin Andersen Nexø

Tekst: Mogens Wiederholt
Foto: Tue Schiørring, 
Eddie Michel Azoulay, 
Mogens Wiederholt, Nexøs 
Mindestuer og Sven Åsberg, 
Sveriges Nationalbibliotek - 
Kungliga Biblioteket
redaktion@bryggebladet.dk

Bryggebladet har talt med 
bryggebo og bogaktuelle 
Eddie Michel Azoulay om 
nysgerrighed som drivkraft, 
de finurlige historiers magi, 
om at blive suget ind i sin 
research og om at have ido-
ler. Eddie har netop udgivet 
bogen ’En skygge på trappen 
– Martin Andersen Nexøs 
møde med August Strind-
berg’.  

den krøllede og ufortalte 
historie
Litteraturhistorien er spæk-
ket med små magiske øjeblik-
ke, som lyser op og afgiver et 
ultrakort, skarpt lysglimt, 
som sjældent opfattes, end-
sige fastholdes. Men ikke de 
lysglimt, der fanges af Eddie 
Michel Azoulay nethinde. 

Eddie er fotograf, journa-
list, forfatter, dokumentarist, 
historiefortæller, musik-afici-
onado – nogle vil i al kærlig-
hed sige nørd – med et helt 
særligt blik for den finurlige, 
krøllede og oversete historie. 
Fra sin hybel i Snorresgade 
med udsigt over havnen har 
han i over 25 år fulgt, skre-
vet om og fotodokumenteret 
dansk kulturliv – ikke mindst 
afroamerikansk musik; jazz, 
soul, funk og blues. Og nu har 
han så udgivet en lille maggi-
terning af en bog om (først 
og fremmest) August Strind-
berg og den utrolige historie 
om Martin Andersen Nexøs 
kamp for til slut at møde sit 
idol - 22 minutter på trappen 
i opgangen foran Strindbergs 
lejlighed i Stockholm.

strindbergfascination
- Siden mit møde med op-

sætningen af Strindbergs 

Frøken Julie, da jeg i folke-
skolen - helt tilfældigt og 
lettere ufrivilligt - endte i 
erhvervspraktik som regis-
sør på Aveny Teatret, har 
jeg været utrolig fascine-
ret af August Strindberg 
– ham, Martin Andersen 
Nexø kaldte ’et stort og 
mærkeligt menneske’. 
Og Strindberg var på alle 
mulige måder et stort og 
mærkeligt menneske. En 
kulturel revolutionær, der 
med sine ucensurerede og 
usminkede beskrivelser af 
middelklassens hverdagsliv 
og ægteskab lagde dynamit 
under den gode smag i det 
litterære establishment i 
Stockholm. Derfor hadede 
de ham af et godt hjerte – 
det samme gjorde kongen. 
Formentlig derfor fik et af 
det 19. århundredes stør-
ste litterære talenter aldrig 
Nobels Litteraturpris. Det 
er sgu da fascinerende, 
konstaterer Eddie Michel 
Azoulay.

Research er et farligt 
drug
Men det bliver ikke ved den 
stille og passive beundrer af 
Strindberg. Fascinationen 
udleves gennem en passio-
neret nysgerrighed på alt, 
hvad der er forbundet med 
Strindbergs liv og person 
– ikke mindst de små to år, 
Strindberg boede i Dan-
mark og blandt andet skrev 
‘Kreditorerne’ og dét, der 
efterfølgende blev et af ver-
denslitteraturens hyppigst 
opførte skuespil, ‘Frøken 
Julie’.

- Jeg har læst og gen-
nemtrawlet alle de store 
biografier om Strindberg 
og tilbragt hundredvis af 
søgetimer foran computer-
skærmen, Det Kongelige 
Bibliotek og på alle mulige 
Strindbergsamlingers læse-
sale for af finde og opstøve 
materiale om Strindberg. At 
gå på jagt i og dykke ned i 
gammelt arkivmateriale, 

det er som en guldrus. Re-
search er altopslugende. 
Når man først falder i or-
mehullet, så er det stort 
set umuligt at komme op 
igen. Man bliver suget ind 
i en labyrint af materiale 
og henvisninger, som man 
graver sig ned i. Noget en-
der i blindgyder eller kører 
i ring, mens andet fører én 
fra den ene mere utrolige 
historie til den anden – og 
pludselig står man med en 
helt usandsynlig, ufortalt 
eller glemt historie. Det 
er nærmest narkotisk, når 
man oplever det, fortæller 
Eddie Michel Azoulay.

Og her, nede på bunden 
af ormehullet, faldt Ed-
die så helt uventet over en 
meget lang, smuk, poetisk 
og rørende nekrolog over 
Strindberg, bragt i Social-

Demokraten allerede da-
gen efter Strindbergs død 
- og skrevet af ingen ringere 
end den store danske prole-
tarforfatter og fader til Pelle 
Erobreren, Martin Ander-
sen Nexø. 

Vi har alle vores helte 
og ikoner

- Jeg har selv mange helte 
og ikoner. Først og frem-
mest inden for musik- og 
filmverdenen. Det er godt 
at have forbilleder og lade 
sig inspirere. I nekrologen 
læser jeg om Martin Ander-
sen Nexøs indædte kamp 
for at mødes med Strind-
berg og fornemmer hans 
næsegruse beundring for 
Strindbergs værk og den 
næsten messianske beskri-
velse af Strindbergs person 

i nekrologen. Det bliver en 
rørende og gribende påmin-
delse om, at alle har brug 
for forbilleder. Selv en så 
stor litterær stjerne som 
Martin Andersen Nexø, der 
tilbage i de første årtier af 
det 20. århundrede selv er 
en anerkendt europæisk 
forfatter, har også forbille-
der og idoler. 

Fra Kafka til Woody 
Allen og Jack the 
Ripper

Bogen ‘En skygge på trap-
pen’ er en informations-
mættet og komprimeret 
vidensudladning, som kom-
mer ufatteligt vidt omkring. 
En arabesk fortælling, hvor 
hovedhistorien om det 
komplicerede og kejtede 
møde mellem Strindberg 
og Martin Andersen Nexø 
suppleres med utallige side-
historier, som fletter sig ind 
og ud af hinanden og giver 
anledning til, at vi møder 
både Kafka, Woody Allen 
og Jack the Ripper. Det er 
en underfundig og letlæst 
historie, som understøttes 
af et stort antal samtidsfo-
tografier. Der er brugt utal-
lige arkivtimer på at frem-
grave de ca. 60 historiske 
fotografier, som understøt-
ter fortællingen – og ofte er 
suppleret med omfattende 
billedtekster, der føjer yder-
ligere vinkler på den sam-
lede fortælling.

En skygge på trappen - 
Martin Andersen Nexøs 
møde med August Strind-
berg, 164 sider udgivet på 
POV International.

August strindberg. Svensk forfatter, dramatiker og maler (22. 
januar 1849 – 14. maj 1912). Boede i Danmark fra 1887-89, 
hvor han skrev blandt andet Frøken Julie, Kreditorerne og 
Faderen.

Martin Andersen Nexø. Dansk forfatter (25. juni 1869 – 
11.juni 1954). Forfatter til blandt andet Pelle Erobreren (1906-
10) og Ditte Menneskebarn (1917-21)

eddie MiCHeL 
AzoULAy

Fotograf og forfatter født 
i 1970, bosiddende på 
Islands Brygge siden 1999. 
Han har blandt andet 
udgivet fotobogen om den 
ikoniske jazzbar Palæ Bar 
i Ny Adelgade og skrevet 
digtsamlingen ’Hvad laver 
du lige nu?’.  

Speciale i musik- og fo-
todokumentarisme samt 
portrætfotografering. 
Derudover er han en ivrig 
gadefotograf. 
Som fotograf og forfatter 
har Eddie dokumenteret 
menneskelige, kulturelle 
og historiske spørgsmål 
rundt om i verden i mere 
end 20 år. Har blandt 
andet arbejdet i Amerika, 
Tanzania, Irland, Schweiz, 
Kenya, Ukraine, Frankrig, 
Senegal, Storbritannien, 
Burundi, Tyskland, Spanien, 
Italien, Cuba og hjemlandet 
Danmark.

Han har portrætteret og in-
terviewet mere end 200 in-
ternationale personligheder, 
berømtheder, musik- og 
filmstjerner. Blandt andre 
Madonna, George Michael, 
modtager af Nobels freds-
pris ærkebiskop Desmond 
Tutu, Omar Sharif, Prince, 
Marcus Wolf (tidligere leder 
af den østtyske udenrigsef-
terretningsafdeling af Stasi), 
Cher, Pierce Brosnan, Sting, 
Whitney Houston, John 
Cleese, Aretha Franklin, Ray 
Charles og Stevie Wonder.
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Bevar biblioteket i Njalsgade - 
luk hovedbiblioteket i stedet
Af: Helge Scheuer Nielsen, 
Rued Langgaards Vej 15, 1. tv. 
2300 S.

Man kalder det prioritering, 
men burde have kaldt op-
lægget for Høring om ned-
skæringer / besparelser på 
kulturhuse og biblioteker.

Selve udgangspunktet er, 
at politikerne i København 
har ladet især bibliotekerne 
i stikken. København har 
et af landets fattigste biblio-
teker, langt lavere udgifter 
end f.eks. Aarhus og Aal-
borg.

Det overvejes nu at lukke 
fem biblioteker, to på Ama-
ger, to på Østerbro og et i 
Husum. Der opstilles ud-
mærkede faktabokse for de 
fem biblioteker, det havde 
været fint med faktabokse 
for alle biblioteker.

de fem biblioteker
Udlån i alt: ca. 647.000
Besøg i alt: ca. 643.000
Bogtransport: ca. 4 mio.
Årsværk i alt: ca. 20

Bøgerne tilbage på 
hylderne
Hvis man bruger ca. 16-17 
millioner kr. årligt i hele Kø-
benhavn på bogtransport, 
da er tallet meget stort. Kan 
dette tal reduceres? Ja, ved 
at vi fik bøgerne tilbage på 
hylderne, og man anbragte 
færre bøger i et lukket ma-
gasin i Albertslund. Det er 
en form for "lukkede hylder" 
fra fortidens folkebibliote-

ker, det nuværende system.

Børn og bøger
Bortset fra på Østerbro er 
en glædelig stor del af udlå-
net til børn. Det vil medføre 
et katastrofalt fald i udlånet 
til børn at lukke fem biblio-
teker. Omvendt vil det være 
slemt for de ældre på Øster-
bro.

Husleje
De fem biblioteker har en 
samlet lejeudgift på ca. 5,7 
mio. Man kan notere sig, 
at tre biblioteker er i kom-
munale lokaler. Østerbros 
husleje forekommer stor, 
Jagtvejs husleje lav.

Nærvær er vigtigt
Der anføres afstand til an-
dre (endnu ikke nedlagte) 
biblioteker. Enhver med 
viden om børns mobilitet i 
en trafikeret storby ved, at 
fysisk nærvær for børn (og 
ældre) er vigtig.

Når der henvises til de 
veldrevne og langt bedre be-
mandede biblioteker i Glad-
saxe og Tårnby, må det siges 
at være uheldigt - for at sige 
det mildt. Det er overvælt-
ning på andre kommuner og 
misbrug af bibliotekslovens 
regel om fri låneret!

Konsekvenser af 
lukninger
Besøgstallet på ca. 643.000 
vil falde drastisk, udlånet til 
børn vil falde drastisk, udlå-

net til ældre vil falde, ældre 
er flittige biblioteksbrugere. 
(Østerbros ældre vil blive 
særligt ramt). 

Alternativer
Luk eller reducer Hoved-
biblioteket! Den nuværende 
politik med flydende bogbe-
stand og et stort lukket ma-
gasin uden for kommunen i 
Albertslund har frataget Ho-
vedbiblioteket en mening. 
Der vil i 2031 bo ca. 42.000 
i indre by, et relativt lille tal.

Flyt Islands Brygge bib-
liotek til Kulturhuset på Is-
lands Brygge, ca. 250 meter 
fra Njalsgade! Der er cafe og 
et godt miljø i Kulturhuset.

Overvej endnu en gang de 
uheldige følger af det store 
lukkede fjernmagasin!

Lad os få bøgerne tilbage, 
især faglitteratur og klassi-
kere.

sammenfattende
Selve nedskæringerne er 
en politisk beslutning oveni 
uheldige nedskæringer i 
Københavns biblioteker i en 
årrække. Da vi var fattige i 
1930, 1940 og 1950 havde vi 
f.eks. et bibliotek på Islands 
Brygge. Nu, hvor kommu-
nen vokser, og vi er velha-
vende, da foreslås fem biblio-
teker nedlagt.

Bevar Bryggens Bibliotek
Af: Kristoffer Maribo, 
Egilsgade 9, 1. th.

Klaus Mygind (SF) foreslår 
i et debatindlæg i Bryg-
gebladet 20. marts 2025 
at lukke Islands Brygge 
Bibliotek i Njalsgade. SF’s 
lokale repræsentant i Bor-
gerrepræsentationen vil 
erstatte biblioteket med et 
børnebibliotek på Skolen 
på Islands Brygge. Ifølge 
en anden artikel i samme 
udgave af Bryggebladet vil 
lukningen bidrage med 1,4 
af de 20 millioner kroner, 
som kultur- og fritidsområ-
det skal spare i 2026.

Jeg har forståelse for, at 
kommunalbudgettet skal 
hænge sammen. Men jeg 
mener, at Klaus Myginds 
forslag om at lukke Islands 
Brygge Bibliotek vil skade 
Islands Brygge langt mere, 
end det vil gavne kommu-
nalbudgettet. Jeg vil derfor 
opfordre SF’s repræsentant 
til at gøre sit bedste for at 
finde de 1,4 millioner kro-
ner et andet sted af følgende 
årsager:

For det første vil det 
skade Islands Brygge som 
lokalområde, hvis folkebib-
lioteket i Njalsgade lukkes, 
og Bryggeboerne derfor må 
søge til andre bydele for at 
få gavn af et folkebibliotek. 
For ældre, gangbesværede 
og småbørnsforældre med 
barnevogn kan der være 
så langt til Christianshavn, 
Amagerbro eller Indre By, 
at de dropper biblioteksbe-
søget. Det samme gælder 
for de af Bryggens beboere, 
der ikke har råd til offentlig 
transport, og som folkebib-
lioteket har en særlig evne 
til at rumme.

Kommunernes Lands-
forening viser i deres de-
batoplæg “Udnyt folkebib-
liotekernes potentiale” fra 
2021, at folkebiblioteker 
har en unik betydning for 
et lokalområdes sammen-

hængskraft og fællesskab 
– heriblandt for personer, 
der er marginaliserede pga. 
økonomiske problemer, og 
som på folkebiblioteket kan 
finde en af de eneste gratis 
kulturinstitutioner i det of-
fentlige rum.

Klaus Mygind skriver i sit 
debatindlæg, at “på Islands 
Brygge er vi godt dækket 
ind med bibliotek og kul-
turhuse og idrætsfacilite-
ter”. Men af disse steder er 
folkebiblioteket i Njalsgade 
det eneste, hvor man med 
god samvittighed kan søge 
hen for at læse bøger, blade 
og aviser uden at skulle be-
tale for noget i baren først. 
Alene af denne årsag burde 
det være hjerteblod for SF 
at kæmpe for tilgængelig-
heden – og imod centrali-
seringen – af kommunens 
folkebiblioteker.

For det andet er folkebib-
lioteker af afgørende be-
tydning for, at børn fra alle 
samfundslag og i alle aldre 
kan stifte bekendtskab 
med bøger. Kommunernes 
Landsforening skriver i 
“Udnyt folkebibliotekernes 
potentiale”, at “folkebiblio-
teket kan skabe gode og al-
ternative frirum for børn og 
unge, som samtidig bidra-
ger til læring og dannelse”. 
Et af KL’s eksempler er et 
sprogprojekt for 0-6 årige 
med leg, sang og bøger på 
et folkebibliotek i Brønder-
slev. Et tidligere projekt 
fra Aalborg Bibliotekerne 
viste, at ordforrådet hos de 
børn, der deltog i projektet, 
udviklede sig 22% bedre end 
hos dem, der ikke deltog.

Klaus Mygind forudser 
i sit debatindlæg, at et bør-
nebibliotek på Skolen på 
Islands Brygge, der “skal 
bruges i skoletiden som 
en del af undervisningen, 
og som eftermiddag/af-
ten kan være almindeligt 
børnebibliotek med udlån 
(…), vil give mulighed for 
at løfte børnenes læselyst”. 

Jeg forudser, at placerin-
gen af et børnebibliotek på 
Skolen på Islands Brygge 
nok vil gavne skolebørnene. 
Men jeg forudser samtidig, 
at placeringen i alminde-
lighed og åbningstiderne i 
særdeleshed vil ekskludere 
størstedelen af netop de 0-6 
årige, som det dagligt vrim-
ler med på folkebiblioteket i 
Njalsgade.

Bidrager Klaus Mygind 
til lukningen af Islands 
Brygge Bibliotek i Njals-
gade, vil han forringe 
sammenhængskraften og 
fællesskabet på Islands 
Brygge. Mygind vil fjerne 
det eneste sted på Islands 
Brygge, hvor borgere uan-
set indkomstniveau kan 
søge hen for gratis at fordy-
be sig i forskellig slags litte-
ratur, og han vil svække de 
0-6 åriges muligheder for 
at lege og lære i fællesskab 
med bøger. Det er efter min 
mening ikke prisen værd – 
og da slet ikke SF værdigt.

Svar fra Klaus Mygind 
(SF):

Tak for et skarpt og velargu-
menteret indlæg. Jeg er helt 
enig i, at Biblioteket på Is-
lands Brygge er vigtigt for 
sammenhængskraften og 
fællesskabet i vores lokal-
område, og at vi skal have 
et bibliotek. Mit forslag 
om at flytte og placere bib-
lioteket i forbindelse med 
skolebiblioteket på skolen 
er for at sikre, at det fortsat 
er der, og at det kan blive 
bedre på børneområdet. 
Det vil frigøre noget husleje 
i Njalsgade. Det er ikke mit 
forslag at lukke biblioteket i 
Njalsgade. Det er alle parti-
ers oplæg til, hvordan kul-
turhuse og biblioteker kan 
spare på husleje og få mere 
personale på de tilbagevæ-
rende steder.

Hvad mister vi, hvis islands 
Brygges Bibliotek lukker?
Af: Ditte Pepper

Jeg prøver virkelig at for-
stå logikken. Hvordan kan 
man mene, at det giver me-
ning at spare på noget, der 
skaber værdi for så man-
ge? Bryggens Bibliotek er 
ikke bare et sted med bø-
ger. Det er et af de sidste 
fristeder på Bryggen, hvor 
fællesskab, læring og kul-
tur er tilgængeligt for alle.

Vi har en af Danmarks 
største folkeskoler lige 
her på Islands Brygge. Tu-
sindvis af børn og unge, 
der har brug for et sted at 
finde læseglæde, et roligt 
hjørne til lektier eller et al-
ternativ til skærmen. Ikke 
alle børn har bogreoler 
derhjemme. Ikke alle har 
et sted, hvor de kan for-
dybe sig uden larm. Skal vi 
virkelig tage det fra dem? 
Regeringen vil gerne have, 
at børn læser mere – men 

hvordan skal det ske, hvis 
vi samtidig fjerner de ste-
der, der gør bøger tilgæn-
gelige for alle?

For de lokale erhvervs-
drivende er biblioteket en 
livsnerve. Det skaber liv i 
gaderne, trækker folk til 
området og understøtter 
det lokalmiljø, vi alle ny-
der godt af. Når biblioteket 
summer af aktivitet, dryp-
per det også på caféerne, 
butikkerne og arbejdsfæl-
lesskaberne.

Og så er der kulturen. 
Vi taler så meget om vig-
tigheden af fællesskaber, 
men hvad sker der, hvis vi 
fjerner de steder, hvor de 
opstår naturligt? Et bib-
liotek er mere end en bog-
samling – det er et åbent 
rum for viden, kreativitet 
og møder på tværs af gene-
rationer.

Når et bibliotek lukker, 
lukker vi ikke bare en dør. 
Vi lukker muligheder. Vi 

lukker døren til viden, nys-
gerrighed og sociale mø-
desteder.

Kan vi virkelig tillade os 
at spare os fattige på kul-
tur?
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Biblioteket skaber læselyst og læring – men det er Kultur- og 
Fritidsforvaltningen ligeglade med
Af: Jonas Jensen, bryggebo, 
familiefar, lærer og bruger af 
vores lokale bibliotek

Biblioteket i Njalsgade skal 
lukkes! Sådan lyder indstil-
lingen fra Kultur- og Fri-
tidsforvaltningen til byens 
politikere.

Kommunen skal spare, 
livremmen skal spændes 
ind – kultur- og fritidsom-
rådet er selvfølgelig ingen 
undtagelse, her skal der 
spares 20 millioner kr. Alle 
må tage sin del af ansvaret. 
Men er det virkelig på dette 
område, vi som samfund 
skal vælge at spare? Nej, 

selvfølgelig ikke.
Som lærer møder jeg dag-

ligt den danske ungdom og 
har over flere år set, hvor-
dan børn og unges læse-
vaner forringes. Bøgernes 
evne til at åbne verden med 
anderledes perspektiver for 
børn og unge er samtidig en 
væsentlig brik i dannelsen 
af de unge mennesker. Vi 
vil gerne have dem væk fra 
skærmene og til at fordybe 
sig i kvalitetsfuld litteratur 
frem for at doom-scrolle 
reels på TikTok. Jeg anbefa-
ler selv mine elever at læse 
20 minutter dagligt. Selv 
dét er en kamp at få dem til. 
Det værste, eleverne ved, 

er at læse en bog, læreren 
har valgt for dem, ”det er jo 
tvang”. For eleverne kan det 
sidestilles med moderne 
slaveri.

Biblioteket i Njalsgade 
åbnede i 1966, 46 år efter 
at landets bibliotekslov blev 
vedtaget 5. marts 1920. 
Dengang hed det sig, at fol-
kebiblioteket skulle under-
støtte demokratiet ved ”at 
udbrede Kundskaber og al-
mindelig Oplysning” til den 
almene borger. Det formål 
har ikke ændret sig.

Bibliotekerne skulle altså 
sikre fri adgang til viden, 
kultur og litteratur for alle 
borgere. Denne funktion er 

lige så vigtig i dag som den-
gang.

2/3 af Njalsgade-bibliote-
kets udlån er børnebøger, 
hvilket tydeligt viser bib-
liotekets rolle i styrkelsen 
af læselysten, læringen og 
dannelsen af børn og unge 
på Islands Brygge. Mine 
børn og jeg er selv ivrige 
brugere af biblioteket. Og vi 
er der aldrig alene. Vi mø-
der ofte andre mennesker, 
som taler et andet sprog end 
os, falder i snak med andre 
om bøger og anbefalinger 
samt snakker med hinan-
den om det, vi har læst sam-
men. Kort sagt – vi bliver 
klogere på verden. Præcis 

det, som er tanken med bib-
lioteket.

Argumentet om, at vi ca. 
14.000 bryggeboer nu skal 
benytte bibliotekerne på 
Christianshavn eller Sund-
by, ignorerer totalt tanken 
om, at bibliotekerne skal 
være tilgængelige dér, hvor 
folk bor og lever. En læn-
gere rejsetid vil især ramme 
børnefamilier, ældre og so-
cialt udsatte, som ikke har 
samme mobilitet som andre 
grupper i befolkningen. 

At spare 1,4 millioner 
kr. ved at lukke biblioteket 
virker som den nemme løs-
ning. Men jeg tror, det vil 
vise sig at være en kortsig-

tet løsning med langsigtede 
konsekvenser. Selv vores 
lokale repræsentant på råd-
huset, Klaus Mygind (SF), 
har givet op og spår, at bib-
liotekets dage er talte. Men 
vi må ikke give op! Bibliote-
ket er en investering i fæl-
lesskab, dannelse og social 
sammenhængskraft. Politi-
kerne bør tænke sig om en 
ekstra gang – for vi har ikke 
råd til at spare 1,4 mio. kr.!

Nej til nedlæggelse 
af Biblioteket
Af: Bodil Buhelt

I disse turbulente tider, 
hvor verden forandres i ha-
stigt tempo, er kultur og 
sammenhold vigtige ele-
menter.

Hvor trives de? Blandt 
andet på biblioteket. På vo-
res bibliotek kommer en 
del mennesker, og, ganske 
rigtigt, flest børn og æl-
dre mennesker. Forældre 
sammen med børn, som 
introduceres til bøgerne, 
og ældre, som dyrker fæl-
lesskabet og litteraturen. 
Netop ældre er en voksende 
gruppe, hvilket vist ikke er 
nogen overraskelse, og en-
somheden florerer på trods 
af omfattende fokus.

Der debatteres om histo-
rieløshed og kulturtab, og 
hvor imødegås det bedre 
end gennem bibliotekets 
formidling? 

Bryggekælderen, der er 

renoveret med brandudgan-
ge og handicaptoilet under 
store omkostninger gen-
nem flere år, rummer en del 
arrangementer, som ikke 
finder plads andre steder 
på Bryggen. Blandt andet 
snakkeklub for udlændin-
ge, hvor danskkundskaber 
forbedres og dansk kultur 
forklares.

Med en verdensorden i 
opbrud og udefra kommen-
de usikkerhed er det nu og 
i fremtiden, vi har brug for 
et helle i form af vores bib-
liotek. Vores lokale kultur-
sted.  

Ja, der findes også andre 
biblioteker, men nærheds-
princippet er meget vigtigt 
her.

Nej til nedlæggelse af Bib-
lioteket på Islands Brygge.

Man brænder ikke bøger, og man lukker 
ikke biblioteker
Af: Flemming Højbo

Indrømmet, jeg måtte læse 
Bryggebladets overskrift et 
par gange: ’Bryggens biblio-
tek foreslås lukket’. Kan det 
mon være en utidig aprilsnar, 
var min første tanke. Men 
nej, det er alvor!

Men man brænder da ikke 
bøger, og man lukker ikke 
biblioteker. Det burde være 
en selvfølgelighed. Især lige 
nu. I en tid hvor frygt og af-
magt breder sig, og behovet 
for kulturel oprustning stiger. 
I en tid hvor fake news spre-
des, hvor vi klistres til vores 
skærme, hvor fantasien for-
svinder, hvor vores ordforråd 
skrumper.

I sådan en tid er der brug 
for mere kultur. I sådan en 
tid er der brug for bøger, for 
biblioteker.

en besparelse på 0,003 
pct.

Så hvad tænker de dog på 
oppe på Rådhuset? Lukke-
planerne for vores bibliotek 
skyldes angiveligt en spa-
reøvelse. 1,4 mio. kr. skulle 
besparelsen være på. Det 
svarer til 0,003 procent af 
Københavns Kommunes 
samlede årlige indtægter. 
Det må stå meget, meget sløjt 
til med økonomien, hvis en 
besparelse i den størrelsesor-
den skulle kunne redde noget 
som helst.

Vi bor ca. 18.000 i Islands 
Brygge Sogn. Det svarer til 
en mellemstor provinsby, 
som Skanderborg eller Fre-
derikssund. Er 18.000 men-
nesker så for få til, at vi kan 
have et lille lokalt bibliotek? 
Som et kulturelt samlings-
sted for beboere i alle aldre.

Islands Brygge Bibliotek 
benyttes i dag af mange bør-
nefamilier, hvor de mindste 
får de første erfaringer og 
oplevelser med bog- og bib-
lioteksverdenen, og det be-
nyttes af mange ældre og af 

dem midt imellem. Fremover 
bliver bryggeboerne henvist 
til bibliotekerne på Christi-
anshavn og i Sundby. Men al 
erfaring viser, at nærhed til 
biblioteket er helt afgørende 
for besøgstallet.

For en beboer på Bryggen 
Syd vil det tage ca. en halv 
time med offentlig transport 
og flere skift at nå frem til bib-
lioteket på Christianshavn el-
ler i Sundby. En time i samlet 
transporttid for at komme på 
biblioteket, det vil jo betyde, 
at en række beboere holder 
op med at bruge biblioteker-
ne. Og det er da et kæmpe-
mæssigt tilbageslag.

Nej, vi efterspørger ikke 
et nyt glashus
Et andet rådhus-argument 
for at lukke det lille bibliotek 
på Bryggen er åbenbart, at 
det ikke er tilstrækkeligt fint 
og fornemt. Vores bibliotek 
er 'utidssvarende', skrev SF's 
Klaus Mygind fra Borgerre-

præsentationen i Bryggebla-
det, og argumenterede for 
en nødløsning på Skolen på 
Islands Brygge.

Javel, der er vist mange 
ejendomme på Bryggen, 
som man kan kalde ’utids-
svarende’, men derfor lukker 
og fjerner man dem jo ikke. 
Og er der da nogen, der har 
efterspurgt et nyt glashus til 
vores bibliotek? Næppe, mon 
ikke de fleste er mere interes-
serede i nærhed, i adgang 
til bøger, aviser, tidsskrifter, 
arrangementer i deres lokal-
område?

At lukke biblioteket på 
Bryggen vil være en ned-
ladende handling, overfor 
kulturen, overfor Bryggens 
beboere.
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Lukning af biblioteket
Af: Jan Oster, formand for 
Islands Brygges Lokalråd

Politikerne godkendte i 
februar 2025 en plan for 
besparelser i Kultur- og Fri-
tidsforvaltningen. Planen 
indebærer lukning af vores 
bibliotek. Motivet for luk-
ningen er udelukkende øko-
nomi. 

Bogudlån
Samtidig har alle biblioteker 
i København, også vores bib-
liotek, et flot stigende bogud-
lån.

På nationalt plan er der 
meget fokus på at få børn 
og unge til at læse mere. På 
vores bibliotek er det største 
udlån børnelitteratur – ca. 
2/3.

I det lys er lukningen en 
uforståelig beslutning.

Kulturhus
Vores bibliotek er meget 
mere end bogudlån. Det fun-
gerer i praksis som vores lo-
kale kulturhus. Her kan be-
boerne frit komme og møde 
andre.

Det kan være helt uorgani-
seret i forbindelse med læs-
ning af aviser eller være bør-
neforældre, der taler med 
andre, mens børnene hygger 
sig i børneområdet.

Biblioteket er et roligt ar-
bejdssted for studerende, 
både til koncentreret arbejde 
og som mødested for grup-
pearbejde.

Biblioteket afholder et 
bredt udvalg af formelle ar-
rangementer. Derudover er 
der mange selvorganiserede 
uformelle arrangementer, 
som litteraturklubber, strik-
keklub, snakkeklub for ud-
lændinge.

Tidligere havde Bryggen 
et stort velfungerende kul-
turhus – GIMLE. Her var 
meget plads til uformelle og 
selvorganiserede aktivite-
ter. Resultatet blev, at vores 
bydel fik et stort fællesskab 
og en stærk sammenhængs-
kraft.

Med etableringen af det 
nye kulturhus i Havnepar-
ken, KIB, skulle driften fore-
gå på kommercielle vilkår. 
Fællesområdet inde og ude 
blev forpagtet ud, og til mø-
der skal man leje et lokale.

Lokalrådet fik aftalt, at 

det nye kulturhus minimum 
skulle have et sted, hvor be-
boerne kunne mødes uden 
købetvang. Det blev aftalt, at 
stedet er ”det hvide rum” ved 
indgangen.

I dag er dette rum også ind-
draget, og det eneste sted, 
man frit kan være i KIB, er et 
lille rundt bord ved trappen 
ned til toiletterne.

ensomme Amager
Det er et stort problem, at 
antallet af ensomme stiger. 
Vores bydel Amager Vest 
har den største andel af en-
somme i København. 
Biblioteket er det eneste sted 
på Bryggen, hvor man frit 
kan komme og være sam-
men med andre.

For at vores bydel kan op-
bygge og fastholde fælles-
skaber og skabe sammen-
hængskraft, behøver vi frie 
mødesteder. Bibliotekets 
centrale rolle som vores sid-
ste uformelle mødested ind-
går ikke i overvejelserne. 

Økonomi
Omkring økonomien oply-
ses, at den kraftigt stigende 

husleje er hovedproblemet. 
Huslejen stiger med ejen-
domsmarkedet.

Men vi - borgerne i Køben-
havn - ejer huset. Det er købt 
og betalt for mange år siden, 
og biblioteket har ligget her 
siden 1966. Det er en politisk 
opfindelse, at vi skal betale 
stigende husleje for at bruge 
vores eget hus.

På grund af denne kraftigt 
stigende husleje er der ikke 
længere råd til, at vi har et 
bibliotek.

Økonomisk oplyses, at 
lukningen af biblioteket vil 
give en årlig besparelse på 
1,4 millioner kroner.

Det skal ses i forhold til, 
at Københavns Kommunes 
budget for 2025 er på 50.000 
millioner kroner. Kultur- og 
Fritidsforvaltningens budget 
er på 1.784 millioner kroner.

Besparelsen på 1,4 million 
er forsvindende lille, kun 
0,003 % af kommunens sam-
lede budget, men lukningen 
vil få voldsom betydning for 
vores bydel.

Hvad kan vi gøre
Skriv til den politiker, du ple-
jer at stemme på. Husk hvad 

svaret er, når du stemmer 
til kommunalvalget til efter-
året.

Derudover skriv direkte til 
de politikere, der skal træffe 
den endelige beslutning i 
juni. Du finder dem på Kø-
benhavns Kommunes hjem-
meside. Du kan også finde 

information med billeder og 
mailadresser på Lokalrådets 
og AVLUs hjemmeside.

skab et nyt fælles 
samlingspunkt i stedet for at 
lukke biblioteket
Af: Lisbet Hacking, flittig 
bruger af biblioteket i 
Njalsgade

Prøv lige at komme op i he-
likopterhøjde og se proble-
matikken fra borgerens og 
nærmiljøets vinkel. Islands 
Brygge er udvidet med 
mange boliger i syd (har i 
glemt det?), der er

bygget en ny skole, og 
mange familier er kommet 
til. Hvorfor forringe miljøet? 

Mit forslag er: Der kigges 

på Kigkurren omkring mil-
jøet dér, hvorfor ikke tænke 
en løsning ind, der kunne 
samle nord- og syd-Bryg-
gen? Med en fantastisk nuti-
dig mulighed for fællesskab 
omkring en ny bygning, der 
rummer p-kælder / evaku-
eringsbunker. Stueetage 
torvehal, førstesal bibliotek 
med cafe. Taget kan blive 
miljøvenligt med græs på 
taget som Islands Brygge 
skole, eller udvid skoleha-
ven til tagets kvadratmeter. 
Jeg tænker ud af boksen, 

det ville være en gevinst for 
kommune og nærmiljø.

Med lukningen af bib-
lioteket glemmer man også 
handicappede, som så skal 
sendes til Christianshavn 
eller Sundby. Få nu vendt 
tommelfingeren opad. 

Når Venstrefløjen lukker biblioteker
Af: Lars Leonhard 
Drachmann, mag.art.

Når venstrefløjen luk-
ker biblioteker, hvem skal 
man så ty til for at skabe 
opmærksomhed om vig-
tigheden af at bevare den 
institution, som et lille lo-
kalbibliotek er? Jamen, vi 
er "ressourcestærke" her 
på Bryggen og kan nemt 
komme til Christianshavn 
og Sundby for at benytte 
deres, menes det fra Kultur- 
og Fritidsudvalget (KFU). 
Men man har ifølge Klaus 
Mygind fra SF, som er med 
i KFU, ikke foretaget en 
konsekvensberegning af, 
hvor mange af de 100.000 
besøg og udlån pr. år, som 
så helt forsvinder. Man har 
heller ikke undersøgt, hvor 
stor kapaciteten er på Chri-
stianshavns Bibliotek, hvor 
man må forvente, at de fle-
ste af dem, der stadig vil be-

søge et bibliotek, søger hen. 
Helt ærligt, det bliver nok 
ikke lige en tur til Sundby, 
vel?

I "myldretiden" på Is-
lands Brygge Bibliotek er 
det svært at få plads til flere 
børn i børneområdet. Og 
der er få ledige siddeplad-
ser til både børn og voksne 
generelt. Jeg kan godt tvivle 
på, om der er plads på Chri-
stianshavns Bibliotek til 
alle de her besøgende. Så 
er sandheden ikke, at man 
bare lukker det her tilbud 
ned, og børn og voksne ned-
drosler deres besøg eller 
helt holder op med at be-
søge et bibliotek?

Når valget kommer mel-
lem at give de andre bydele 
flere bibliotekarer eller be-
holde vores eget bibliotek, 
så tror jeg nok, de fleste 
bryggeboere vil foretrække 
at beholde biblioteket.

Men der spares, kan vi 
forstå. 1,4 millioner kroner 

spares hvert år, primært i 
husleje. Men lokalerne, for-
venter man så, kan benyttes 
af Teknisk Forvaltning, så 
der rykkes bare lidt rundt 
på knapperne i kommunen. 
Men findes der overhovedet 
så billige kulturtilbud (målt 
på antal besøg eller udlån), 
som et bibliotek er? Bib-
lioteker rummer langt mere 
end bare bøger.

Som man kunne læse i 
Bryggebladet, så foreslår 
Klaus Mygind, at man i ste-
det benytter biblioteket på 
Skolen for Islands Brygge 
som børnebibliotek, og hvor 
voksne kan hente bestilt 
materiale og aflevere bøger. 
Men det er mig bekendt 
ikke clearet med skolen. 
Og det er i hvert fald ikke 
budgetteret, og det er ikke 
undersøgt hvilke åbningsti-
der, en sådan løsning kunne 
have, og i hvilket omfang, 
der overhovedet er plads til 
det i de eksisterende ram-

mer. De voksne og ikke 
mindst de ældre er i øvrigt 
så glemt i den her "løsning".

Der er også en reel risiko 
for, at dette sideforslag kan 
forplumre debatten, da det 
ikke er en del af det pri-
mære forslag, der tages stil-
ling til, som udelukkende 
er en lukning. Hvis der var 
opbakning til en løsning på 
Islands Brygge Skole, så 
kunne den have indgået i 
høringsmaterialet, som de 
færreste dog sikkert læser, 
desværre.

Hvordan er vi overho-
vedet havnet her? I en tid, 
hvor Københavns Kom-
mune ikke mangler penge, 
så vil man lukke et af de få 
samlingssteder i en kon-
stant voksende bydel. I en 
tid, hvor børn læser min-
dre og mindre, og hvor 
det er svært at løsrive dem 
fra skærmene, så vil man 
lægge benspænd ind ved 
at lukke et bibliotek, som 

er besøgt over sin størrelse 
ifølge høringsmaterialet. Et 
populært sted på Bryggen 
med andre ord.

Nu står vi så her igen. 
Man føler lidt déjà vu. Efter 
massive protester mod byg-
geriet på Amager Fælled og 
Lynetteholmen, talrige de-
moer, armring om fælleden, 
store protester på sociale 
medier og en historisk stor, 
negativ feedback i hørings-
svar, som alle blev ignore-
ret, fordi Socialdemokratiet 
med bl.a. SFs og de Radika-
les stemmer syntes, det var 
en god idé.

Men ak, det næste er så 
det obligatoriske debat-
møde på Kulturhuset. En 
underskriftindsamling er i 
gang, og bryggeboerne af-
søger idéer som fælles kor-
sang og meget andet. Men 
hvor mange skal troppe op 
og tromme med grydelåg, 
danse boogie woogie, skri-
ve under på underskriftind-

samlinger eller brokke sig 
på de sociale medier, for at 
vi bliver hørt denne gang? 
Er der noget at sige til, at 
man bliver lidt metaltræt?

Måske skal man bare i 
stedet lytte til de 100.000 
besøg og ditto udlån pr. år 
og ikke rokke ved et biblio-
tek, der har eksisteret i 60 
år? Nu har I politikere fået 
jeres vilje med at bygge boli-
ger på en giftgrund på Ama-
ger Fælled, hvor dyrene og 
naturen bliver trængt væk 
for altid, gennemtrumfet 
at bygge en kunstig ø med 
tusindvis af boliger stik 
imod al sund klimafornuft 
og med pendulfart af tunge 
lastbiler gennem byen i åre-
vis, så måske kan vi bryg-
geboere vinde denne gang 
og få lov til at beholde vores 
lille, lettere slidte, men sta-
dig elskede bibliotek? Vi ta-
ler om håndører!
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Lad os gøre Bryggen 
grønnere

Af: Jens Jacob Bierring

Vi er mange, der gerne vil 
gøre Islands Brygge grøn-
nere. Vi har en masse træbe-
de, der kunne se fantastiske 
ud med plantede blomster-
bede. Vi er mange, der har 

bemærket i Njalsgade, hvor 
flot det kan blive. Hvis vi er 
mange, kan det nemt blive 
til flere, og både kommunen 
og lokaludvalget bakker op. 
Så lad os mødes. 

Hvis du vil være med, 
så skriv en sms til mig på 
29720152, så samler jeg os.

Flyt Vinterbad Bryggens saunavogne til 
næste vinter
Af: Jens Jacob Bierring

Kære Vinterbad Bryggen. 
Jeg håber, at planlægningen 
af jeres renovering skrider 
godt frem!

Da jeg forstår, at projektet 
kan tage noget tid at komme 
i gang, ville jeg høre, om det 
er muligt at flytte saunaen 
lidt længere ned bag muren 
næste år. Mange af os sæt-
ter stor pris på den uhindre-
de udsigt over vandet, som i 
øjeblikket er noget blokeret 
af de større omklædnings-
rum foran Havnebadet.

Hvis I godkendte denne 
alternative placering, tror 
jeg, at mange medlemmer 
ville blive begejstrede. Des-
uden er faciliteterne dér 
lige så gode, hvis ikke bed-
re, for jeres medlemmer. 
Der er direkte adgang til 
vandet via en badeplatform 
kun få meter væk, hvilket 
eliminerer behovet for at gå 
gennem et hegn osv. (Prøv 
at se vedlagte billeder af, 
hvordan det ville se ud ne-
denfor).

Bare en venlig anmod-
ning fra en Brygge-beboer!

Svar fra formand for Vin-
terbad Bryggen Frederik 
Hentze:

Kære David
Tak for forslaget, vi sætter 
pris på lokal interesse i vo-
res forening, da mange af 
vores medlemmer bor på 
Bryggen.

Vores placering er for-
handlet med Københavns 
Kommune siden forenin-
gens spæde start i 2011, 
med saunavogne på kajen 

siden 2013. Vi har på nuvæ-
rende tidspunkt en arealle-
jeaftale indgået med kom-
munen om at bruge netop 
dette område, havnebadet. 

Det er ikke ligetil at ryk-
ke vognenes placering af 
følgende grunde: 

• Der findes ikke kloa-
kering, vandtilslutning og 
el til to store ovne (2x63A) 
ved den foreslåede place-
ring

• En ny placering vil først 
skulle godkendes af kom-
munen, og kommunen er 
som udgangspunkt interes-
seret i, at havnebadet bliver 
brugt om vinteren.

• Badezonen har ikke 
bund og belysning, hvilket 
er vigtigt for mange af vo-

res medlemmer. Ligesom 
at der heller ikke er en stige 
i det fjerne ende, og der er 
mange sten, som giver en 
højere risiko for ulykker, 
især i mørket. 

• Foreningens større ar-
rangementer som fx vores 
månedlige gæstebadedage 
og vores nytårshop ville 
være svært at gennemføre 
ved badezonen, fordi pon-
tonen er meget mindre end 
havnebadet.

Der er vist også lige opsat 
en anden, mindre sauna på 
netop den placering, som du 
henviser til. 

Ovenstående gør, at det 
ikke er muligt for os at ryk-
ke vognenes placering for 
nuværende. 

Vi arbejder på og ser 
frem mod at få bygget nye 
faciliteter (i forlængelse af 
havnebadet), så vognene 
kommer væk fra kajen (vi 
har lige indgået byggekon-
trakt).

Børnemusicalen “Til søs” 
satte sejl på skolen
Elever fra Byens Musikskole har skabt deres egen 
musical med støtte fra Amager Vest Lokaludvalg og 
Skolen på Islands Brygge
Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Musikglade børn og unge 
har sammen skabt en fanta-
sifuld og rørende fortælling 
om mod, venskab og fami-
lie – med nordiske guder, 
søstre adskilt af havet og 
en god portion musikalsk 
magi. Musicalen ‘Til Søs’ 
blev opført på Skolen på Is-
lands Brygge i slutningen af 
marts.

Byens Musikskole har i 
foråret stået bag et musi-
calforløb for børn og unge i 
alderen 12-19 år. Undervis-
ningen er foregået på Sko-
len på Islands Brygge, hvor 
både lokaler og praktisk 
hjælp har dannet rammerne 
om det kreative arbejde. 
Forløbet blev rundet af med 
en professionel opsætning 
i skolens multisal med pro-
fessionelt lys, lyd og scene-
udstyr med støtte fra Ama-

ger Vest Lokaludvalg.

selvskrevet
Musicalen “Til Søs”, som 
eleverne selv har skrevet, 
handler om de to søstre Søs 
og Sif, der bliver adskilt af 
den lumske gud Loke. For 
at finde hinanden igen må 
Søs krydse havet og over-
vinde forhindringer, mens 
Loke forsøger at forhindre 
genforeningen med sine 
tryllekunster og bedrag. 
Undervejs møder Søs både 
guder og sagnvæsener, og 
måske – måske – lykkes det 
hende at nå sin søster i tide.
Lokal livemusik 
Fortællingen bliver ak-
kompagneret af livemusik 
leveret af et band af unge 
musikere fra Amager. For 
børnene har det været en 
stor oplevelse at være med 
fra idé til færdig forestilling. 

- Jeg elsker at synge og 

lave musical. Det har været 
perfekt at have det i sit eget 
område, så man ikke skulle 
så langt, siger Gaia, der går 
i 7. klasse, og bliver supple-
ret af Rosa fra 5. klasse:

- Musik og sang er bare 
det bedste, og jeg vil virke-
lig håbe, at man kan gå til 
musical hvert år fra nu af.
Souschef på Byens Musik-
skole, Iben Vestergård, der 
har været sangcoach og 
tovholder på projektet, er 
stolt over, hvad eleverne har 
skabt: 

- Vi vil bestemt prøve at 
gøre det igen og takker for 
den lokale støtte, vi har fået 
fra både Skolen På Islands 
Brygge og fra Amager Vest 
Lokaludvalg. Uden dem 
havde det ikke kunnet lade 
sig gøre.”

Forestillingen Til Søs 
blev opført i starten af april 
og spillede for både foræl-
dre, venner og lokale.

Bogskab indviet med rusk og hagl
Bryggens Bogskab er endelig tilbage efter halvandet års 
fravær. Hylderne bugner allerede med bøger.

Tekst og foto: Jean Gauthier
redaktion@bryggebladet.dk

Hvis du ikke har opdaget 
det endnu, så er Bryggens 
Bogskab tilbage midt i 
Havneparken. Skabets nye 
placering er på vandsiden 
af Kulturhuset Islands 
Brygge ved den udendørs 
dansescene.

Bogskabet er bygget af 
Sibirisk lærketræ, som er 
noget af det meste hårdfø-

re træ der findes, forklarer 
Pim de Jager fra Islands 
Brygges Lokalråd, der har 
været tovholder, tømrer, 
snedker og flyttemand for 
bogskabet.

Og bogskabet måtte 
modstå det værste vejr al-
lerede på indvielsesdagen. 
Det erfarede Pim De Jager 
og de omkring 25 gæster, 
der var med til festlighe-
derne. Bogskabet modstår 
både  regn, rusk og hagl, 

blot man lukker lågerne.

Tak for støtten
I indvielsestalen, der blev 
holdt indendørs, var der 
indledningsvis stor tak til 
Genbryggen, som har støt-
tet projektet økonomisk. 
Faktisk er næsten alle byg-
gematerialer købt for Gen-
bryggens støttekroner. Der 
er desuden tak til Jan Oster 
og Susse Stuhr - også  fra 
Lokalrådet - og til Pim de 
Jagers kone og datter, der 
har hjulpet til undervejs.

I Facebookgrupperne 
‘Bryggens Bogskab’ og 
‘Bogskabets Hjælpere’, kan 
man læsee mere om det nye 
bogskab eller melde sig til 
at holde øje med det    

Her og nu mangler der 
stadig et skilt, som giver lidt 
information om Bryggens 
Bogskab, men det kommer, 
forsikrer Pim de Jager af-
slutningsvis.

Pim de Jager nåede at sige 
et par ord, inden det væltede 
ned med regn og hagl.
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Test din viden om 
islands Brygge

1. Hvornår blev den tidligere Anva-bygning opført? 
Ejendommen findes på hjørnet af Njalsgade og 
Thorshavnsgade og er i dah kendt som Njalsgården

 a. 1935
 b. 1946
 c. 1957
 
2. I Njalsgården finder man i dag Islands Brygge 

Bibliotek, Bryggekælderen og 365discount. Hvilken 
af disse tre lokaliteter er størst (flest kvadratmeter)?

 
 a. Islands Brygge Bibliotek
 b. Bryggekælderen
 c. 365discount

3. Hvornår startede og sluttede klorproduktion på 
Dansk Sojakagefabrik?

 a. 1936 og 1992
 b. 1946 og 1995
 c. 1956 og 1998

3. I marts 1996 blev der begået røveri mod 
Amagerbanken på Islands Brygge. Udbyttet var 
65.750,- kroner. Hvem var gerningsmanden?

 a. En italiener som manglede venstre arm, kørte i 
Volvo og forklarede at det var stemmer, der sendte 
ham til Danmark 

 b. En svensker der kørte i en pink Fiat 500
 c. Røveriet blev aldrig opklaret

 (se svarene på side 26)

Advokat
FÜRST advokatfirma
Islands Brygge 26
2300 København S
32 63 04 82 · www.fürst.dk

Alexanderteknik
Alexanderteknik, Kigkurren 6-8
Bevidst Bevægelse og Dans
51 22 33 97 - holdehelelivet.dk

Apoteker
Islands Brygges Apotek
Thorshavnsgade 28· 32 95 63 61
Mandag-fredag: kl. 9.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 14.00

Begravelse
Begravelsesforretningen Islands Brygge
Leifsgade 6
32 95 75 75·www.info-bedemand.dk

Bryggens Begravelsesforretning
Amagerbrogade 155
Islands Brygge 13
32 55 55 55

Blomster
Blomstercirklen
Leifsgade 5
32 57 19 10 · www.blomstercirklen.dk

Isblomsten
Isafjordsgade 2
32 57 73 15

Børneaktiviteter
Cphdans
Njalsgade 23D ·50 15 60 00
www.cphdans.dk · info@cphdans.dk

Tigertræning
Leg, kamp og bevægelse. 
Egilsgade 34 kld. 
www.tigertræning.dk

ejendomsservice
EMS-Ejendomsservice 
www.ems.dk - Tlf: 36 95 94 02
E-mail: info@ems.dk 

elektrikere
P. Kilting A/S
Egilsgade 40-42
32 54 56 91

Fodterapi
Klinik for fodterapi
Egilsgade 28, kld. tv
32 54 16 66

Foreninger
Bryggen For Alle (BFA)
www.bryggenforalle.dk

Islands Brygge Badminton
www.ibbadminton.dk

bryggensfjerbold@gmail.com

Fotografer
Fotograf Ricardo Ramirez
ricardo-ramirez.com 
info@ricardo-ramirez.com

Fotohandlere
Njal Foto
Njalsgade 22 
32 54 55 90 · www.njalfoto.dk

Frisører
Hair by Dahl
Islands Brygge 1B
32 54 81 02
Online-bestilling: www.hairbydahl.dk

Fysioterapeuter
Havnestadsklinikkens Fysioterapi
Speciale i ryg, nakke, skuldre, fertilitet
og genoptræning efter fødsel
41 40 10 94 · www.amj-fysio.dk

genbrug
Genbryggen
Reykjaviksgade 2, kld.
Mandag & onsdag kl. 15-18
Lørdag kl. 11-14

Historiefortælling
Historiedamen Mariane Josefsen
32 57 31 46
www.historiedamen.dk

Hundeklip
Dittes Hundeklip
Islands Brygge
info@ditteshundeklip.dk
www.ditteshundeklip.dk

Lokalråd
Islands Brygge Lokalråd/
Bryggens Borgerforening
Beboerhjørnet – Leifsgade 7
www.islandsbryggeslokalraad.dk

Læger
Lægerne på Bryggen
Louise Engell, Britta Forslund, Lina Nyqvist 
og Susan Rosenberg von Scholten
Kigkurren 8M, 4.
www.lægernepåbryggen.dk
32 96 77 76

Malerfirmaer
Kasper Hougaard
Hilversumvej 17, 2791 Dragør
21 67 51 95

Murere
BSA Byg v/ Toni Bergenhammer
Egilsgade 45, kld.
40 14 74 13
bsabyg@mail.dk

Politiske partier
SF – Socialistisk Folkeparti på Bryggen
Kontaktperson: Klaus Mygind,  
Erik Eriksensgade 9, 6. th., 2300 S
24 69 28 45
klaus_mygind@br.kk.dk

Psykologer
ACT Klinikken v. Ole Taggaard Nielsen
Weidekampsgade 49, st. tv.
www.actklinikken.dk

Rosenmetoden
Karen Vinding
Gunløgsgade 43, kld. tv.
26 25 49 40·www.karenvinding.info

skoler & institutioner
Fritidscenter Islands Brygge
Artillerivej 71 C
Tlf 32546388 
www.fcib.dk   e-mail: fcib@fcib.dk

smørrebrød
T.S. Smørrebrød 
Islands Brygge 7 
32 57 20 05 · www.tssmørrebrød.dk

systuer
Shhhy vi sy’r
– også efter mål
Thorshavnsgade 22
32 54 35 36 · www.shhhy-vi-syr.dk

Tandlæger
TANDLÆGEN.DK
v/ Søren Nielsen
Kigkurren 8G, 1.sal
Tlf 32 57 75 44
Islandsbrygge@tandlaegen.dk
www.tandlaegen.dk/koebenhavn-s/
islandsbrygge/

Tryllekunstnere
Michael Frederiksen
magi@trylle-michael.dk
www.trylle-michael.dk
20 92 70 03

VVs

Dan Rasmussen VVS ApS
Gunløgsgade 21
Tlf 36 72 30 00

Islands Brygge Vand og Varme ApS
Tlf.: 25 34 34 34
islandsbryggevvs@hotmail.com

zoneterapi
sanselig.dk zoneterapi
Online booking
Gunløgsgade 3, kld. Tv.
Tfl 40564201
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Læs mere på 
bryggenet.dk

Prisstigninger på 
tv-pakker fra 1. 
juli 2025
Bryggenet har fået de 
endelige tal på de prisstig-
ninger, der kommer fra 1/7 
2025 som et resultat af, at 
der bliver lagt moms på be-
talinger til KODA/CopyDan:
Lille pakke: 14 kr/md, så 
den fremover kommer til at 
koste 254 kr/md
Mellem pakke: 16 kr/md, 
så den fremover kommer til 
at koste 536 kr/md
Stor pakke: 18 kr/md, så 
den fremover kommer til at 
koste 798 kr/md
VælgSelv 10: 17 kr/md, 
så den fremover kommer til 
at koste 462 kr/md
VælgSelv 20: 18 kr/md, 
så den fremover kommer til 
at koste 553 kr/md
VælgSelv 30: 20 kr/md, 
så den fremover kommer til 
at koste 625 kr/md

Amazon Prime i 
stor tv-pakke
Tirsdag den 8. april bød 
Norlys endnu en streaming-
tjeneste velkommen i Nor-
lys’ TV-univers - nemlig den 
populære streamingtjeneste 
Prime. 
Amazon Prime er tilgæn-
geligt både via den store tv-
pakke, i VælgSelv (3 point) 
og igennem VælgSelv Frit 
(49 kr/md).
Læs mere om muligheden 
for at få Prime på Brygge-
nets hjemmeside: http://
www.bryggenet.dk/tv/ 

Repræsentant-
skabsmøde 28. 
maj
Første indkaldelse til årets 
ordinære repræsentant-
skabsmøde er udsendt til 
Bryggenets medlemmer og 
deres repræsentanter. Mø-
det afholdes onsdag d. 28. 
maj, og forslag til dagsorde-
nen skal være Bryggenets 
bestyrelse i hænde senest 
fem uger før mødet, det vil 
sige onsdag d. 23. april.

Kundeservice
Kundeservice kan hjælpe 
dig med tilmelding og 
framelding af tjenester, fak-
tura og abonnementsvilkår. 
Det er også Kundeservice 
du skal kontakte, hvis du vil 
melde om fejl på de tjene-
ster du modtager. 
Kundeservice leveres af de 
firmaer, der står for vore 
tjenester, så der er forskel-
lige kontaktpunkter og åb-
ningstider for hhv. internet 
og tv.

Internet
Kundeservice leveres af 
Fiberby.
På telefonen (33 2300 99) 
ydes der personlig betje-
ning 
Mandag til torsdag 
kl. 9 – 18
Fredag kl. 9 – 16
Lørdag kl. 10 – 14
Du kan også sende en e-
mail til support@fiberby.dk.

TV
Kundeservice leveres af 
Norlys. På telefonen (7011 
4040) ydes der personlig 
betjening: 
Hverdage kl. 08:00-21:00
Weekender og helligdage kl. 
09:00-17:00
Du kan også sende en 
e-mail til: 
kontakt.digital@norlys.dk

Bryggenets priser
Internet
1000/1000 Mbit/s: 75 kr./
md.
Tv
Lille pakke: 240 kr./md.
(fra 1/7-25: 254 kr./md.)
Mellem pakke: 520 kr./md.
(fra 1/7-25: 536 kr./md.)
Stor pakke: 780 kr./md.
(fra 1/7-25: 798 kr./md.)
VælgSelv 10 inkl. lille 
pakke: 445 kr./md.
(fra 1/7-25: 462 kr./md.)
VælgSelv 20 inkl. lille 
pakke: 535 kr./md.
(fra 1/7-25: 553 kr./md.)
VælgSelv 30 inkl. lille 
pakke: 605 kr./md.
(fra 1/7-25: 625 kr./md.)

1000/1000 

Mbit/s 

75 kr./md.

BRYGGEMAD 
MED BROOKER

Forårskuller
Foråret er nu for alvor landet - ramsløgene titter frem på fælleden, og havnefronten er igen vågnet, og folk strømmer ud af 
deres slumrende vinterhi. Det giver anledning til at gentage mantraet om, at sæsonvarer nu engang er at foretrække
Tekst og foto: Stephan 
Øhlers Brooker
redaktion@bryggebladet.dk

Jeg var for nylig på et muse-
um med min yngste søn - der 
var blandt andet en udstil-
ling om børnefjernsyn. I den 
forbindelse fortalte jeg, at da 
far var dreng, var der 20-30 
minutters børnefjernsyn om 
dagen - paniske svedperler på 
hans pande piblede frem, og 
han blev fjern i blikket, må-
ske han forestillede sig, hvad 
han skulle se på sin telefon, 
når det yderst analoge muse-
umsbesøg var overstået.

For ligesom med sæsoner, 
hvor vi har noget at se frem 
til, kunne børn og unge, 
der nærmest er født med en 
smartphone i hånden, også 
godt have brug for at vente på 
noget godt.

decemberbær
I min egen barndom var det 
at gå med min morfar i jord-
bærbedet et af sommerens 
højdepunkter. At finde de sto-
re svulstige sødmefyldte bær 
og så at få lov til at spise dem 
- det var værd at vente på.

Et dansk jordbær, der duf-
ter af sol, det fås ikke meget 

bedre - men i mine børns 
barndom er det åbenbart en 
menneskeret at kunne få jord-
bær året rundt.

Når jeg i supermarkederne 
i januar måned ser, at man 
kan købe jordbær, der vel at 
mærke er fuldstændig tømt 
for smag og sødme, så un-
dres jeg.

Hvorfor vil man købe et 
jordbær, som ikke smager af 
jordbær, men mere smager 
af surt vand - det overgår min 
fatteevne.

Køb europæisk
Og det er ikke kun jordbær, 
det handler om - det samme 
gør sig gældende for aspar-
ges. At købe tynde, slatne 
asparges uden for sæson er 
håbløst! En asparges skal 
være rank og struttende og 
knaldgrøn - det er ikke nød-
vendigt at importere den fra 
Sydamerika.

Europæiske asparges er de 
bedste, og spanske, tyske og 
ikke mindst danske er de al-
lerbedste. Når de er i sæson, 
så er de tykke, knassprøde 
og saftige - som de skal være 
- man behøver ikke at spise 
de slatne sydamerikanske va-

rianter og slet ikke i de kolde 
vintermåneder.

Regional tålmodighed
Og hvad er så pointen - hvor-
for skal jeg gøre mig til dom-
mer over, hvad andre lægger 
i deres indkøbskurv og hvor-
når?

For mig handler det først 
og fremmest om smag og 
kvalitet, dernæst om øko-
nomi og klima. Som kok er 
det altid smagen, som kom-
mer i første række - om det er 
jordbær, asparges, ærter eller 
rabarber. 

Hvis man har prøvet at spi-
se en banan eller en mango i 
lande, hvor de bliver dyrket, 
vil man opleve, at de smager 
helt anderledes end dem, 
som man er vant til hjem-
mefra. Det skyldes naturlig-
vis, at frugterne får lov til at 
modne på det træ eller den 
palme, som de vokser på - i 
modsætning til at blive pluk-
ket umodne og så fragtet til 
Europa.

Hvis man køber frugt og 
grønt, når de er i sæson, vil 
de oftest være billigere på 
det tidspunkt, da der vil være 
mange flere jordbær, end der 

er i december måned - så det 
er også en god ide ud fra en 
økonomisk betragtning.

Klima er også et parame-
ter, som gør sig gældende. 
Hvis man køber frugt og 
grønt, som er dyrket lokalt el-
ler regionalt, vil man spare en 
masse CO2, som ikke bliver 
brugt på nær så meget trans-
port.

Så det gamle mantra 
“Tænk globalt, handl lokalt” 

eller ordsproget “alt godt 
kommer til den, som ven-
ter” gør sig stadig gældende 
- også når det drejer sig om 
frugt og grønt.

I min søns tilfælde var det 
analoge museumsbesøg hur-
tigt overstået, og han kunne 
vende tilbage til sin vante di-
gitale verden - men jordbær-
rene må han vente med et par 
måneder endnu.

gRiLLeT AsPARges

n  1 bdt. grønne asparges
n  Olivenolie
n  Parmesanost
n  Salt og pebber
n  Citron

Aspargesene ordnes, vendes i olivenolie og krydres med 
salt og peber.
Grillen tændes, uanset om det er den moderne gasgrill, den 
runde kulgrill eller den udsmidningsvenlige engangsgrill - 
alle modeller kan bruges.

Når grillen er klar, grilles aspargesene i et par minutter 
på hver side. Når det er gjort, kommes de over på en tal-
lerken, vendes i citronsaft, og til sidst lader man generøst 
friskhøvlet parmesan dale over de ranke grønne skabnin-
ger - velbekomme.
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Begravelse Bisættelse

Alle aftaler træffes gerne hjemme hos Dem

Bryggens
Begravelsesforretning

Amagerbrogade 155 · Islands Brygge 13

tlf. 32 55 55 55 · døgnvagt

Email : bedemand@info-bedemand.dk

islands brygge
BEgravelsesforretningen

Døgnvagt 32 95 75 75

En smuk og værdig afsked
Aftale træffes gerne i Deres hjem 

Leifsgade 6 - 2300 København S
Allan Nielsenwww.info-bedemand.dk

Burchhardts
Begravelsesforretninger
Amager & Sundby Ligkistemagasin
Italiensvej 16, 2300 Kbh. S, Tlf. 32 55 20 09
Christianshavns Ligkistemagasin
Prinsessegade 21, 1422 Kbh. K, Tlf. 32 54 01 44
Tårnby Begravelsesforretning
Amager Landevej 49, 
2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

Træffes alle dage.
Aftaler træffes
også gerne
i jeres hjem.

Tårnby Begravelsesforretning

2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

www.burchhardt.dk

Test din viden - svar

1. (a). 1935. Her var stormagasin fra 1938 til 1958, kendt som Anva fra 
1950 til 1958. Flyttede til Axeltorv i 1958.  
2. (c). 365discount(878 kvm). Bryggekælderen(749 kvm). 
Biblioteket(605 kvm).
3. (a). 1936 og 1992. 
4. (a).en italiener som manglede venstre arm, kørte i Volvo og 
forklarede at det var stemmer, der sendte ham til danmark fra 
italien .

tak foR 
støttEN

DIN ANNONCE I 

20 68 11 62

NeUMANNS 
NATUR

Fnok i flok
Naturen er flittigt blevet suget ind i litteraturen, i digtningen, i salmesang og megen anden 
sang. Den er i vores ordsprog og daglige tale som eksempelvis ‘enlig svale gør ingen sommer’ 
eller ‘når katten er ude’

Tekst: Thomas Neumann
Illustration: Jan Solheim
redaktion@bryggebladet.dk 

 
Apropos bibliotekets fore-
stående sørgelige død er 
spørgsmålet: kan inspiratio-
nen gå den anden vej? Kan 
litteraturen og specielt bør-
nelitteraturen katapultere 
børnefamilierne ud i den 
blå og grønne natur. Chri-
stoffer Columbus havde 
Marco Polos bog med sig, 
og Charles Darwin havde 
Alexander Von Humboldts 
værk med på deres skelsæt-
tende rejser. 

På fornavn med 
faunaen
Cykelmyggen Egon er en 
dansk perle læsset med 
natur og finurligheder. Næ-
sten alle har læst den, og 
har den gjort noget godt ud 
over stjernestunder mellem 
barn og voksen? Svaret blæ-

ser i piletræerne, men sik-
kert er det, at de voksne er 
gatekeepere til naturen, da 
børn ikke selv må gå i natu-
ren i dag. Og dermed har de 
det gode ansvar at initiere 
gode samtaler omkring alle 
de gode børnebøger med 
natur i, og vigtigst: at efter-
følgende tage børnene med 
ud. Som tidligere fortalt 
skal naturoplevelser, store 
som små, ses som nederste 
led i Maslows behovspyra-
mide sammen med søvn, 
grøntsager, leg, bevægelse, 

fuldkorn og kærlighed.

Fnug af forståelse

Der findes ingen, der me-
strer navnene, historierne 
og oplevelserne med alle 
vores dyr og planter her-
hjemme. Men at kunne 
navnene på nogen på vejen, 
i gården, i klassen, i skole-
gården, ja på arbejdet, gør 
én mere tryg og glad. At 
god litteratur, børnebøger 
/ opslagsværker / apps 
og voksne gør, at børn og 

voksne kan blive på fornavn 
med gråkragen, gærde-
smutten, korsedderkoppen, 
mælkebøtten, tjørnen og 
humlebien. Det er en me-
stringskompetence, som gi-
ver selvværd og glæde. Tag 
ud efter endt læsning og 
se mælkebøtter, dog ikke 
med fnok endnu, mød hale-
tudserne i vandhullerne på 
fælleden, måske en snog i 
solen, en humlebi i fart, og 
fugle der pipper derudaf. 
Frygt ej uvidenhed, appen 
Seek hjælper dig på sekun-

der ved at fortælle, om det 
er en mælkebøtte eller føl-
fod, om det er en mejer eller 
et stankelben.

Der findes bøger på bibli-
oteket om naturen, og hvad 
man kan lave derude. Kan 
ubeskedent anbefale Ida & 
Skipper går en tur og Ida & 
Skipper på tur med lillebror. 
Grej er godt til at finde og 
fange smådyr for at se dem, 
men de korte og lange ben, 
I har derhjemme, er det vig-
tigste værktøj – god tur.

Naturen findes i naturen og 
vice versa 
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HANS TAUSENS KIRKE
islandsbryggessogn.dk

 

 
GUDSTJENESTER

Ghita Katz Olsen (Kbf.)
Sognepræst
Tlf. 32 54 03  94 – mail: gho@km.dk
Mandag er fridag

Lars Ahlmann Olesen
Sognepræst
Tlf. 29 12 84 14 – mail: lao@km.dk
Mandag er fridag

Jeanette Sauerberg
Sognepræst
Tlf. 40487788 – mail: jesa@km.dk
Mandag fridag 

Inger Lundager
Sogne- og studenterpræst  
Tlf. 40 14 64 26 – mail: ilk@km.dk
Mandag er fridag

Camilla Aggersbjerg
Studenter- og sognepræst
Tlf.: 51 41 10 50 – mail. caag@km.dk
Mandag fridag

Britta Bugge Madsen
Organist
Tlf. 27 12 14  09  
mail: brittabuggemadsen@gmail.com
Mandag er fridag

Kirkens kontor
Kigkurren 8A 2. th., 
2300 Kbh. S. Tlf. 32 57 41 96. 
islandsbrygges.sogn@km.dk
Hverdage kl. 10-13,  
tirsdag tillige kl. 16-18.
Lørdag lukket.

Følg os på  
Facebook og Instagram

Søndag den 27. april kl. 11   
Højmesse med sognepræst   
Jeanette Sauerberg   
 
Søndag den 4. maj kl. 11  
Højmesse med sognepræst   
Camilla Aggersbjerg   
 
Søndag den 11. maj kl. 11  
Højmesse med sognepræst   
Lars Ahlmann Olesen   
 
Søndag den 18. maj kl. 11   
Højmesse med sognepræst   
Inger Lundager  
 
Søndag den 25. maj kl. 11  
Højmesse med sognepræst  
Ghita Katz Olsen   
 
Torsdag den 29. maj kl. 11  
Kristi Himmelfart med 
sognepræst  
Lars Ahlmann Olesen  
 
Søndag den 1. juni kl. 11  
Højmesse med sognepræst  
Lars Ahlmann Olesen  
 
Søndag den 8. juni kl. 11  
Pinsedag med sognepræst  
Camilla Aggersbjerg  
 
Mandag den 9. juni kl. 11  
2. pinsedag med sognepræst  
Ghita Katz Olsen  

Kirkekaff e bagefter - alle er 
velkomne!

UD & SE MED HT – 
CHRISTIANIA  
TIRSDAG DEN 6. MAJ KL. 13:00

På opdagelse i det farverige Christiania – en fristad fyldt med kunst 
og kultur!  

Alle er velkomne! Vi mødes ved Islands Brygges station, tager metroen til 
Christianshavn, og går til Christiania. Måske er vi heldige med vejret? Der 
er kaffe og te på termokanderne, og lidt sødt med i rygsækken, så vi satser 
på at finde et hyggeligt sted at sidde.   
 
Du står selv for kort/billet til metroen, resten er gratis.

SÆSONSTART – 
BABYSALMESANG
MANDAG DEN 28. APRIL KL. 9, 10 oG 11
Er du og din baby glade for musik, bevægelse og fællesskab? Så prøv et 
af vores hold i babysalmesang. Der er babysalmesang i Hans Tausens 
Kirke hver mandag klokken 9, 10 og 11.   
 
Læs mere og tilmeld jer på www.islandsbryggessogn.dk 

UD & SE MED HT – 
KASTELLET 
TIRSDAG DEN 20. MAJ KL. 13:10

Spadseretur på Kastellet – en grøn perle i København! 
 
Alle er velkomne! Vi mødes ved Bryggebroen kl. 13:10, tager havnebussen 
til Nordre Toldbod, og går en dejlig tur på Kastellet. Medbring paraply, hvis de 
lover regn. 

Der er kaffe og te på termokanderne, og lidt sødt med i rygsækken, så vi 
satser på at finde et dejligt sted at sidde.  
 
Du står selv for kort/billet til havnebussen, resten er gratis.

ULVETIME: MIRAKLER 
oNSDAG DEN 21. MAJ KL. 17:00 

Vi skal synge og danse og høre om nogle af de vilde ting, Jesus gjorde. Vi 
satser på godt vejr, så vi kan grille hotdogs og majs i kirkens have - og riste 
skumfiduser over gløderne fra bålet. Medbring tæpper til at sidde på.  
 
Børn spiser gratis med. De voksne skal betale 30 kroner. 

SÆSONSTART – 
TUMLINGEMUSIK  
oNSDAG DEN 7. MAJ KL. 15:00 

Elsker du og dit barn musik? Hans Tausens Kirke inviterer forældre med 
børn i alderen 1-2 år til en spændende oplevelse med "Tumlingemusik".  
 
Dette arrangement byder på en sanselig rejse, hvor børnene kan udforske 
vores smukke kirkerum gennem musik, dans og leg sammen med en voksen.
   
Tilmelding er nødvendig og kan foretages via kirkens hjemmeside. Et forløb 
er på fem gange og koster 200 kroner som betales ved første gang. Næste 
forløb ligger fra 7. maj til og med 4. juni 2025. 
  
Undervisningen ledes af Simone Lehun Nørgaard, som vil guide deltagerne 
gennem en inspirerende og underholdende session. 




